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در سالگرد مهسا امینی اعمال شد؛ 
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انگلیس و کانادا علیه ایران
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چرتکه 3

پرسشی که با پاسخ های متناقض دولتمردان همراه است

 پول های آزاد شده
 از کره جنوبی،

ینه می شود؟ کجا هز
»منابع آزاد شــده ایران از کره جنوبی، کجا 
هزینه می شود؟« پرسش مطرح این روزهای 
مردم است که دولتمردان پاسخ های متناقضی به 
آن می دهند و کارشناسان به طرح »باید«هایی 
در نحوه هزینه کــرد آن می پردازنــد.  رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس درباره چگونگی 
هزینه کرد دارایی های آزاد شــده ایران در کره 
جنوبی گفت: طبق اطلاع ما بخشی از منابع آزاد 
شده توسط دولت قبل خرج شده است. یعنی 
دولت با بانک مرکزی توافق کرده از محل منابع 
بانک مرکزی ارز تحویل داده و مطالبات دولت به 

بانک مرکزی باطل شود. پس اینطور نیست که 
منابع جدیدی به اقتصاد ما وارد شود. به گزارش 
ایسنا محمدرضا پورابراهیمی اظهار کرد:  امکان 
دارد بخشی از این منابع جدید باشد که متناسب 
با آن بررسی های لازم صورت می گیرد ولی در 
نهایت طبق اطلاعات ما بخشــی از این منابع 
ارزی به شکل حســاب فیمابین دولت و بانک 
مرکزی عمل کرده و ظرفیت ســازی جدیدی 
اســت که دولت بتواند تعهدات خود را تسویه 
کرده که نتیجه آن بهبــود رابطه دولت و بانک 

مرکزی است...

سناریوهای اتاق بازرگانی برای کارگران مشاغل سخت اجرا می شود

همدستی دولت و مجلس
در حمایت از سرمایه داری

دسترنج 4

نیم قرن شکست، برای تیمی که المپیکی نمی شود

مظهر ناامیدی!
آدرنالين 8

شهرنوشت 6

چرتکه 3

سياست 2

رئیس جمهور با بیان اینکه در گذشــته بعضاً در مبارزه با فساد 
خط قرمزهایی وجود داشت، گفت: ما این خط قرمزها را بهم زدیم 
و گفتیم خط قرمز ما منافع ملی است و با مفسد ولو در اندرونی افراد 

دارای مسئولیت و نفوذ باید برخورد 
شود و برخورد شد.

به گزارش تسنیم،  ابراهیم رئیسی 
صبح دیروز با حضــور از پیش اعلام 
نشده در مرکز شــبانه روزی مبارزه 
با مفاسد نهاد ریاســت جمهوری، از 
سامانه 2777 این مرکز بازدید کرد 
و در جریــان نحوه اخــذ و پیگیری 
گزارش های مردمی در زمینه مبارزه 

فساد قرار گرفت.
وی طی ســخنانی در جمع مدیران و کارشناســان این مرکز، 
حساسیت افکار عمومی در جامعه اسلامی را نسبت به وقوع کمترین 
فســاد و مطالبه گری برای رفع آن، کاملا درســت و بجا دانست و 
بیان اینکه مبارزه با فساد از اهداف محوری و اصلی دولت مردمی 
سیزدهم است، گفت: فسادستیزی پیمان نانوشته میان این دولت و 
مردم است، لذا اولین کسانی که باید در زمینه مبارزه با فساد پیشرو 

و پیش قدم باشند، دولتمردان هستند.
رئیسی با تاکید بر ضرورت و اهمیت پرهیز از عادی انگاری فساد 
در هر سطح و مقداری، اولین گام در ایجاد امیدواری میان مردم در 
زمینه مبارزه با فساد را داشتن گوش شنوا برای شنیدن گزارشات 

مردمی از سوی دولت دانست و تصریح کرد: اصلاح 
امور و ایجاد تحول در گرو ســلامت نظام اداری 
کشــور اســت و اگر نظام اداری ما عاری از فساد 
نباشــد، اصلاح امور مردم نیز بــا اختلال مواجه 

خواهد شد.
رئیس جمهــور در ادامه در تشــریح اهداف 
راه اندازی مرکز شــبانه روزی مبارزه با مفاسد در 
دولت مردمی، افزود: در گذشته، بعضا در مبارزه 
با فســاد خط قرمزهایی وجود داشــت و بعضی 
مسئولین می گفتند فلان شــخص خط قرمز ما 

است و نباید به آن نزدیک شوید.
رئیسی اضافه کرد: شــما دیدید که ما در قوه 
قضائیه این خــط قرمزها را بهــم زدیم و گفتیم 
خط قرمــز ما منافع ملی اســت و با مفســد ولو 
در اندرونی افــراد دارای مســئولیت و نفوذ باید 
برخورد شود و برخورد شــد. در دولت هم مقرر 
کردیم اولا سرچشمه فساد کور شــود، ثانیا اگر 

 هم تخلف یا فســادی رخ داد، خود دولت در برخورد، پیشــرو  و 
پیش قدم باشد.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه در معاونت مبارزه با مفاســد 
اقتصادی وزارت اطلاعات در این دو 
ســال، موارد مهمی کشف و برخورد 
و عوامــل آن بــه دســتگاه قضایی 
معرفی شــده اند، اظهار داشــت: در 
دولت مردمی برای رویکردهای اصلی 
از جمله مبارزه با فســاد، ســازوکار 
مشارکت مردم دیده شده است و کار 
شما در این مرکز در واقع جلوه ای از 

مردمی سازی مبارزه با فساد است.
رئیســی در ادامه یکی از شروط 
اصلی خود در انتخاب اعضــای دولت اعم از وزرا و اســتانداران را 
برخورداری آنها از روحیه فسادستیزی دانست و گفت: قطعا اگر کسی 
روحیه فسادستیزی نداشته باشد و نسبت به وقوع فساد بی تفاوت 

باشد، در همکاری او با دولت تجدیدنظر صورت خواهد گرفت.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت مبارزه با فساد در هر سطحی، 
پیگیری مجدانه گزارش های را در موفقیت مبارزه با فســاد مهم 
و ضروری دانســت و گفت: اعلام مصادیق فســاد در جامعه بدون 
برخورد یا بیان نتایج پیگیری، از اشــکالات اساسی و آسیب های 
امر مبارزه با فســاد اســت و موجب ناامیدی و بی اعتمادی مردم 

خواهد شد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار کردستان 
گفت: چند نفر از اعضای یک گروهک  تروریســتی می 
خواستند در مسیر آرامستان آیچی سقز، امجد امینی 
پدر مهســا امینی را ترور کنند. به گزارش ایرنا، مهدی 
رمضانی شنبه شب در گفت وگو با خبرنگاران در سنندج 
افزود: با هوشیاری نیروهای امنیتی دستگیر و این طرح 
خنثی شد و در این ارتباط چند نفر از نیروهای تروریست 

دستگیر شده اند. در خبری دیگر، معاون سیاسی امنیتی 
استاندار  البرز نیز در گفت وگو با خبرنگار تسنیم با تکذیب 
اظهارات خواهر حدیــث نجفی گفت:  هیــچ کدام از 
دستگاه های امنیتی و یا قضایی دستوری مبنی بر حضور 
در منزل حدیث نجفی  نداشته اند و خبر منتشر شده در 
شبکه های اجتماعی تکذیب می شود.  مرتضی ولی پوری 
تاکید کرد:  متاسفانه رسانه های معاند و برخی از افراد با 

قصد تنش آفرینی و انتشــار اخبار دروغ و کذب، تلاش 
دارند تا امنیت و آسایش مردم را بر هم بزنند .

خبرگزارش
رئیسی: 

در مبارزه با فساد خط قرمزی در دولت وجود ندارد
استانداری کردستان: 

 طرح ترور پدر مهسا امینی خنثی شد

یک تولیدکننده در واکنش به دخالت دولت:   

از صادرکننده مرغ به 
واردکننده تبدیل شدیم

ابراهیم رئیسی
به آمریکا می رود

آنچه یک سال گذشته بر ایران گذشت؛ 

التهابی که نسخه درمانی 
برای آن پیچیده نشد

حسن سعیدی
 سرپرست سازمان سیما منظر و فضای سبز شاهرود

 آگهی 
تجدیدمزایده

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری شاهرود در نظر دارد نسبت به واگذاری 
اجاره غرفه شماره ۳ پارک بلوار ، غرفه شیشه ای پارک آبشار، غرفه واقع در جاده سلامتی و تابلوهای 
تبلیغاتی و سازه های میله ای لمپوست بنرها سطح شهر و... اقدام نماید لذا از کلیه متقاضیان دعوت 
به عمل می آید جهت دریافت اسناد تجدید مزایده به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
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چرتکه 3

در ذیل سکوت سازمان خصوصی سازی مطرح شد؛ 

۵۴۰۰ میلیارد تومان؛ 
دستمزد هیات هفت نفره 
مولدسازی و همکاران! 

سياست 2

با اتمام فرصت امنیتی بغداد روی داد؛   

درگیری عراق با گروه های 
کرد در مرز ایران 



ابراهیمرئیسیبهآمریکامیرود
ایرنا نوشت: رئیس جمهور سخنران روز نخست 
مجمع عمومی سازمان ملل شــد. زمان سخنرانی 
سیدابراهیم رئیسی، روز سه شــنبه ۲۸ شهریور در 
نشست دوم از روز نخســت مجمع عمومی سازمان 

ملل است.
    

با اتمام فرصت امنیتی بغداد روی داد؛ 
درگیریعراقباگروههایکرد

درمرزایران
 در روز های پایانی موعد تعیین شــده در توافق 
امنیتی ایران و عراق، فرماندهــی مرزبانی عراق، در 
بیانیه ای اعلام کرد که نیروهای این کشــور در خط 
مرزی با ایــران با گروهک های تروریســتی کُردی 
درگیر شده اند. در این بیانیه آمده است: »در چارچوب 
تلاش های فرماندهی مرزبانی بــرای کنترل کامل 
مرزهای عراق با کشــورهای همســایه، گروهی از 
نیروهای این فرماندهی توانستند نقاطی را در خط 
مرزی عــراق و ایران بعــد از درگیری بــا گروه های 
غیرقانونی که در محدوده مرزهای اســتان اربیل بر 
مناطق مذکور تسلط داشتند، تحت کنترل درآورند«.

    
سپاه پاسداران: 

دونفتکشخارجی
درخلیجفارستوقیفشدند

نیروی دریایی سپاه پاسداران از توقیف دو نفتکش 
خارجی با »یک میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر ســوخت 
قاچاق« خبر داد. به گــزارش روابط عمومی نیروی 
دریایی سپاه،  جانشین فرمانده منطقه سوم نیروی 
دریایی سپاه درباره توقیف دو فروند شناور خارجی 
گفت: »نفتکش های حامل سوخت قاچاق با پرچم های 
کشورهای پاناما و تانزانیا با نام های تجاری »استیون« 
و »کرون«  بودند که به صورت سازمان  یافته مبادرت 
به قاچاق نفت گاز جمهوری اسلامی در خلیج فارس 
می کردند «. محمدشریف شیرعلی  گفته نفتکش ها 
به بندر ماهشهر منتقل و ۳۷ خدمه نفتکش ها تحویل 

»مقام قضایی« شدند.
    

ادعای بایدن و بلینکن:
آمریکاهمچناندرکنار

مردمایراناست
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا و آنتونی بلینکن، 
وزیر خارجه این کشور، در دو پیام جداگانه به مناسبت 
سالگرد مرگ مهسا امینی و شروع اعتراضات؛ مدعی 
شــدند که همچنان در کنار مردم ایران خواهند بود. 
بایدن در پیامی مشترک با همسرش جیل بایدن گفت: 
»مهســا الهام بخش جنبش تاریخــی »زن، زندگی، 
آزادی« بود که بر ایران و بر افرادی در سراســر جهان 
تأثیر گذاشت.« در این پیام با بیان اینکه »مردم ایران 
به تنهایی سرنوشت خود را تعیین می کنند«، ادعا شده 
است: اما آمریکا متعهد به ایستادگی در کنار آنها از جمله 
فراهم کردن ابزارهایی است که به آنها امکان دفاع از آینده 
خود را می دهد.« آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا 
هم، در پیامی ویدیویی، مدعی شد که ایالات متحده به 
حمایت از همه ایرانیان و همه افرادی که از حقوق بشر و 
آزادی های اساسی خود دفاع می کنند، ادامه خواهد داد.

    
ایروانی با اشاره به درخواست آمریکا 

از دبیرخانه سازمان ملل: 
تحقیقدربارهنقضقطعنامه2231

توسطایرانغیرقانونیاست
سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد 
در نامه ای به رئیس شورای امنیت و آنتونیو گوترش 
دبیرکل ســازمان ملل، تصریح کرد: تلاش بدبینانه 
ایالات متحده برای ایجاد ارتباط واهی بین استفاده 
ادعایی از هواپیماهای بدون سرنشــین )پهپاد( در 
درگیری در اوکراین و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت 
سازمان ملل متحد )۲۰۱۵( برای متهم کردن ایران 
به نقض این قطعنامه، گمراه کننده و کاملًا بی اساس 
اســت.  امیرســعید ایروانی افزود: ما بار دیگر تاکید 
می کنیم که درخواســت مکــرر و غیرموجه ایالات 
متحده از دبیرخانه برای انجام تحقیقات به اصطلاح 
نقض قطعنامه ۲۲۳۱ فاقد مبنای قانونی اســت. نه 
قطعنامه ۲۲۳۱ و نه تبصره مربوطه رئیس شــورای 
امنیت اجازه چنین مأموریت غیرقانونی را نمی دهد. 

    
بادامچیان: 

هزینههایانقلابراموتلفهایهادادند!
دبیر کل حزب موتلفه اســلامی گفت: هزینه های 
انقلاب را مؤتلفه ای ها دادند؛ و آن را از مردم تامین کردند. 
هزینه هواپیمای حضرت امام )ره( برای ورود به کشور را 
چه کسی داد؟ آقای میرمحمدصادقی!  اسدالله بادامچیان، 
در گفت وگو با خبرگزاری مهر افزود: رد پای مؤتلفه در 
هیچ یک از اختلاس ها و رانت ها دیده نمی شود. مؤتلفه 
اســلامی برای کمک به زندانی ها، نوعی کمیته امداد 

امام)ره( را قبل از پیروزی انقلاب پایه گذاری کرد. 

t oseei r ani . i r
سياست2

عصر روز گذشته، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی در بیانیه ای اعلام کــرد که ایران 
مجوز فعالیت تعدادی از بازرســان آژانس را لغو 

کرده است.
رافائل گروسی، گفت که ایران تصمیم خود 
برای لغو مجوز چند بازرس آژانس را به ما اطلاع 
داده اســت و این اقدام به گونه ای اجرا شد که به 
طور مستقیم و شــدید بر توانایی آژانس برای 
انجام بازرسی های موثر در ایران تأثیر می گذارد.

در بیانیه گروسی که در وبسایت آژانس منتشر 
شده، گفته شده است که با تصمیم امروز، ایران 
عملًا حدود یک ســوم از گروه اصلی بازرســان 
آژانس را که برای ایران تعیین شده بودند، حذف 

کرده است.
در همین راستا تحلیل گر سیاست خارجی 
گفت: آمریکایی ها در این مقطع تا قبل از انتخابات 
ریاســت جمهوری، به طور قطعــی وارد توافق 
بلندمدت با ایران نمی شوند. حالا اگر با اروپایی ها 
بتوانند به یک راه حلی با ایران برســند بیشــتر 
به نظر می آید که نظارت هــای پادمانی را رفع و 
رجوع کنند. یعنی نمایندگان آژانس باید بتوانند 

بازدیدها و بازرسی های پادمانی داشته باشند.
سیدجلال ســاداتیان در گفت وگو با ایلنا، 
درباره تحولات اخیــر رخ داده درباره مذاکرات 
ایران بــا غــرب و آمریکا و همچنیــن گزارش 
غیرمکتوب رافائل گروسی درباره عدم پیشرفت 
توافقات انجام شده با ایران گفت: یک بخشی  از 
مسأله برجام مسائل فنی است که به حرکت های 
پادمانی مربوط می شــود که مجلس ایران هم 
محدودیت هایی را ایجاد کــرد. در نهایت بحث 
این بود که این تحریم ها تا زمانی که برداشــته 

نشــده حرکاتی که به موجب پادمان یعنی به 
موجب نظارت آژانس بر نحوه فعالیت مراکزی که 
فعالیت های هسته ای دارد، آن ها هم محدود شود 
و در نتیجه این محدودیت، آژانس از حرکاتی که 
ایران انجام می دهد، مطلع نباشد. مثل آن کاری 
که در گذشته انجام دادند، یعنی برای مقطعی 
اقدامات هسته ای ایران ضبط می شد اما نوار آن 
در اختیار آژانس قــرار نمی گرفت. بعد در ادامه 
گفته شد که ضبط هم نکنید و دوربین ها را به طور 
کامل خاموش کردند. این حرکات باعث این شد 
که آژانس موضع بگیرد یعنی به سمتی رفت که 
آقای گروسی گزارش این فعالیت ها را به شورای 
حکام بدهد و آنها هم قطعنامه ای را مصوب کردند. 
صحبت این بود که در صورت ادامه این روند، اگر 
این قطعنامه ها ادامه پیدا کند کار ایران به شورای 

امنیت ارجاع می شود.
وی افزود: بعد از این همکاری دو طرف مجددا 
از سر گرفته شد. یعنی آقای اسلامی به وین رفت 
و گفت وگوهایی انجام شد. نکته دیگر مکان هایی 
بود که آژانس نسبت به آنها گزارش های ادعایی 
دال بر اینکه در آنها فعالیت هسته ای می شود، 
دریافت کرد که نهایتا یکی از این سایت ها را آقای 
گروسی دید و گفتند ما فقط اینجا فعالیت نظامی 
داریم و فعالیت هسته ای وجود ندارد و یک مقدار 
آن نظر تعدیل شد. به موازات این اقدامات، بحث 
مذاکره غیرمستقیم با آمریکا مطرح بود، حتی یک 
مقدار جلوتر از آن، ابتکار عملی بود که آقای جوزپ 
بورل تقریبا اوایل تابستان سال گذشته مطرح 
کرد تا با یک ابتکار تازه فعالیت های غیرمستقیم 
را انجام دهند تا با آمریکا به شکل غیرمستقیم 
گفت وگو شود. بر سر همین موضوع هم با مسائلی 

پیش آمد که موجب شد با اروپایی ها توافق نکنیم. 
بعد از آن موضوع زمستان سخت اروپا را مطرح 
کردند که گفتند اهرم انرژی موجب گرفتن امتیاز 
بیشتر از آنان خواهد شــد که این اتفاق رخ نداد. 
موضوع مهم دیگر هم مربوط به جنگ اوکراین 
بود که اروپایی ها ادعا کردند ایران به طرف روسی 
در جنگ اوکراین پهباد داده است. بنابراین این 
عوامل باعث شد اروپایی ها ابراز ناخرسندی کنند 

و به آمریکا نزدیک شوند.
ساداتیان تصریح کرد: نزدیک شدن اروپایی ها 
به آمریکا باعث شد، احتمال به نتیجه رسیدن 
برجام رو به صفر حرکت کند. در ادامه این وضعیت 
زمزمه این پیش آمد که تبادل زندانی ها صورت 
بگیرد و نوعی توافق مقطعی یا موقت بین ایران و 
آمریکا حاصل شود که نتایج  آن را در این روزها 
هم دیدیم که پول های ایران که توســط آمریکا 
در عراق و کره جنوبی توقیف بود به قطر انتقال 
پیدا کند. چون واســطه این توافق قطر بود و در 
آنجا تحت کنترل فدرال آمریکا این پول صرف 
خرید یا مصرف کالاهای غیرتحریمی مثل دارو و 
غذا می شود. یعنی هر سه موضوع برجام به محاق 
رفت و به وضعیتی درآمد که کســی امیدی به  

احیای آن نداشت.
وی در ادامه گفت: تحلیل های داخلی آمریکا 
و انتخابات آتی ریاســت جمهوری این کشور 
در یکســال آینده هم مزید بر علت شد به اینکه 
آمریکایی ها یعنی حزب دموکراتی که الان دولت 
را در اختیار دارند، با ایران به هیچ توافقی نخواهند 
رســید زیرا، این امتیاز هرچه باشد دستاویزی 
برای جمهوریخواه ها می شود که به رقیب خود 
حمله کنند و لابی اسرائیل را از حزب دموکرات 

دریغ کنند و به سمت جمهوریخواه ها حرکت 
کنند. بنابراین دموکرات ها به دنبال این امتیاز 
نبودند، بلکه به دنبال امتیــاز موقت بودند که با 
پول ایران بتوانند زندانیان شان را آزاد کنند که 
این برای شان امتیازی برای انتخابات باشد. یعنی 
پیچیدگی موضوع از چند جهت دست به دست 
همدیگر داده و در نتیجه ایران هم فکر کرده که 
وقتی به برجام دست پیدا نمی کند، پس عجله ای 
در دادن امتیازهای پادمانی و نظارت های آژانس 

نداشته باشد.
این تحلیل گر مسائل سیاست خارجی افزود: 
این روند هم باعث شــد که از این طرف آژانس 
یک مقدار فشار را افزایش دهد و آقای گروسی، 
بیانیه ای را صادر کنــد و تهدید کند که پرونده 
ایران را به شورای حکام خواهند داد و ایران را در 
مظان قطعنامه جدیدی قرار خواهند داد. یعنی 
هرکدام از این وجوه را در نظر بگیریم هرکدام به 
یک شکلی فشار مضاعفی را بر ایران دارد. البته 
ایران می گوید ما به توافق رسیدیم و امید به نتیجه  
برجام داریم؛ ولــی درواقع این حرکت هایی که 
اتفاق می افتد نشان می دهد که این ابتکارات و 
حرکت ها هیچ کدام نتیجــه مطلوب را حاصل 
نکرده و آنها هم ادعا می کنند که دولت سیزدهم 
در این دو سالی که سرکار آمده، تمایلی به اینکه 
به سمت یک توافق حرکت کند را خیلی از خود 
نشان نداده است. این تحلیل و تصور به هرحال 
در آژانس هم حاکم شده و آنها هم به این نقطه 

رسیدند که فشارهای خودشان را بیشتر کنند.
ســاداتیان در پاسخ به این ســوال که ایران 
باید چه رفتــاری در پیش بگیرد تا فشــارها را 
خنثی کند گفت: واقعیت این است که ما خیلی 
جزئیات ماجرا را نمی دانیــم چون ایران خیلی 
اطلاع رسانی نمی کند و اطلاع رسانی ها خیلی 
ضعیف صورت می گیرد. در نتیجه زمانی شما راه 
حل را به درستی و به دقت می توانید ارائه کنید که 
اطلاعات تان کامل باشد. ما الان تقریبا از طرفین 
اطلاعات کمی داریم، حتی ظاهرا در همین توافق 
موقت هم قرار بر این شده که خیلی اطلاع رسانی 
عمومی صورت نگیرد و مذاکرات بین خودشان 

محرمانه بماند تا زمانی که کار به نتیجه برسد.
وی افزود: ولی شــاید راه حل مسأله این بود 

که به جد به آن توافــق ۲۰۱۵ برگردند 
شاید هم بهتر از این همان بود که اجازه 
می دادند در دوره آقای روحانی یا اواخر 
دوره آقای روحانی که گفته شد اجازه 
بدهید توافق شود شــما از مزایای آن 

برخوردار شوید، کار انجام می شد 
که این اتفاق رخ نداد. در 

این دو ســال و اندی 
که دولت ســرکار 

آمده عملا آنها به 
چنین نتیجه ای 

نرسیدند فکر می کنم اگر با آن ابتکار عملی که 
آقای جوزپ بورل می خواست انجام بدهد، پیش 
آمده بودند شــاید تا الان به یک نتایجی رسیده 
بودند اما او را تحریک کردند به دلیل آنکه زمستان 
سخت اروپا در پیش است صبر کنیم تا امتیازات 
بیشتری می گیریم اما آنها نسبت به این موضوع 
بی اعتنا شدند و شرکت های آنها سراغ قطر رفته 
و از منابع مشــترک ایران و قطــر قراردادهای 
بلندمدتی را برقــرار کردند و حتی آمریکایی ها 
ونزوئلا را آزاد گذاشتند و تحریم های ونزوئلا را 
برداشــتند که بتواند نفت خودش را بفروشد و 

اروپا شرایط خاص خودش را پشت سر گذاشت.
ســاداتیان تصریح کرد: بنابراین این موارد 
فرصت های کوتاهی بود که وقتی پیش می آید 
باید از آن بهره برد. اینکه عده ای می نشــینند و 
تحلیل هایی را ارائــه می کنند که فکر می کنند 
در آینده فرصت ها کاملا وجود خواهد داشت و 
ادامه پیدا می کند، تنگناهایی به وجود می آید 
که طبیعتا طــرف مقابل در برابــر امتیاز دادن 
مقاومت هایی انجام می دهد کــه نباید این کار 
را انجام دهد و به نوعی بن بســت ایجاد می کند. 
مگر اینکه طرف آمریکایی حاضر شود امتیازات 
بیشتری بدهند اما در این مقطع تا قبل از انتخابات 
آمریکا، به طور قطعــی وارد توافق بلندمدت با 
ایران نمی شوند. حالا اگر با اروپایی ها بتوانند به 
یک راه حلی با ایران برسند بیشتر به نظر می آید 
که نظارت های پادمانی را رفــع و رجوع کنند. 
یعنی نمایندگان آژانس باید بتوانند بازدیدها و 

بازرسی های پادمانی داشته باشند.
وی تصریح کرد: بنابراین این موارد جز مسائل 
فنی است که بین طرفین وجود دارد و این فشارها 
بر ایران را افزایش داده است. اینها بخش هایی است 
که ما به عنوان تحلیلگر خیلی از روند مذاکرات 
اطلاعی نداریم. آن کسانی که در بطن 
مذاکرات هســتند باید یــک مقدار 
اطلاع رسانی درست کنند که ما در چه 
شرایطی هستیم و در کدام وضعیت 
می توانیم توافق کنیم اما وقتی مصلحت 
نمی دانند و چیزی را درست اطلاع رسانی 
نمی کنند، ما هم قاعدتا جای 
آن مذاکره کنندگان 
نیستیم که بخواهیم 
مســأله را بــه دقت 

بررسی کنیم.

تحلیل گر سیاست خارجی با اشاره به اظهارات اخیر گروسی؛

موضوع نظارت های پادمانی آژانس باید رفع و رجوع شود
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روی موج کوتاه

عصر روز گذشته، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در بیانیه ای 

اعلام کرد که ایران مجوز فعالیت 
تعدادی از بازرسان آژانس را لغو 

کرده است. رافائل گروسی، گفت 
که ایران تصمیم خود برای لغو مجوز 

چند بازرس آژانس را به ما اطلاع داده 
است و این اقدام به گونه ای اجرا شد 

که به طور مستقیم و شدید بر توانایی 
آژانس برای انجام بازرسی های موثر 

در ایران تأثیر می گذارد

همزمان با اولین سالگرد مهسا امینی و شروع اعتراضات در کشور؛ آمریکا، اروپا و 
کانادا تحریم های گسترده ای علیه ایران رقم زدند.

»ملانی جولی«، وزیر خارجه کانادا چهاردهمین بسته تحریمی این کشور را از 
اکتبر سال گذشته و همزمان با شروع اعتراضات علیه ایران اعمال کرد و از تحریم علیه 

شش مقام ایرانی خبر داد.
وزارت خارجه کانادا با اعلام این که این تحریم ها به دلایل »حقوق بشری« اعمال 

شده است، این تصمیم را همسو با اقدام های اتحادیه اروپا، انگلیس و آمریکا خواند.
افراد تحریم شده شامل »حسن رحیم پور ازغدی« و »عبدالحسین خسروپناه« از 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی، »انسیه خزعلی« معاون رئیس جمهوری ایران 
در امور زنان، »محمدمهدی اسماعیلی« وزیر ارشاد، »محمد مسرور« فرمانده قرارگاه 
نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و »مجتبی ذوالنوری« رئیس کمیسیون 

امنیت ملی مجلس شورای اسلامی، هستند.
اتحادیه اروپا نیز روز جمعه چهار فرد و شش نهاد ایرانی را به اتهام »نقض حقوق 

بشر« در ایران هدف تحریم قرار داد.
بر این اساس، یک فرمانده ارشد سپاه، دو فرمانده نیروی انتظامی، رئیس زندان 

کچوئی و این زندان به فهرست تحریم  های اتحادیه اروپا افزوده شده اند.
وزارت خزانه داری آمریکا نیز همزمان با سالکرد شروع ناآرامی ها در ایران، از اعمال 
تحریم هایی علیه ۲۹ فرد و نهاد در ارتباط با آنچه »سرکوب اعتراضات سراسری و 

تلاش برای محدود کردن دسترسی به اینترنت آزاد در ایران« خواند، خبر داد.
این وزارتخانه طی بیانیه ای اعلام کرد که »تحریم های جدید ۱۸ نفر از اعضای 
کلیدی نیروهای امنیتی، سپاه پاسداران و نیروی انتظامی، رئیس سازمان زندان های 
ایران، سه فرد و یک شرکت در ارتباط با سانسور سیســتماتیک و مسدود کردن 

دسترسی به اینترنت هدف قرار گرفته اند«.
بر اساس این گزارش، سه رسانه ایرانی شامل فارس نیوز، تسنیم و پرس تی وی  و 
سه مقام ارشد ایران نیز هدف این تحریم ها قرار گرفته اند. یک نهاد تحریم شده دیگر 

نیز شرکت یافتار پژوهان پیشتاز رایانش است. 

۲۵ فرد تحریم شــده نیز عبارتند از: »حمید رضا مقدم فر«، »مجید قلی زاده 
زحمتکش«، »پیام تیرانــداز«، »محمد عبدالله پور«، »علیرضــا عابدین نژاد«، 
»عبدالرضا عابد زاده«، »دلاور القاصی مهر«، »حســین امجدیان«، »رهام بخش 
حبیبی«، »غلامحسین غیب«، »محمد معظمی گودرزی«، »سهیلا کسایی«، 
»مظاهر مجیدی«، »غلامعلی محمدی«، »سعید منتظر المهدی«، »عباسعلی 
محمدیان«، »احمد نادریان«، »عامر نجفیان پور«، »علی اکبر پور جمشیدیان«، 
»بهمن ریحانی«، »ســید خلیل صفوی«، »خدا رحم سارانی«، »حسن مفخمی 

شهرستانی«، »جمال شاکری« و »احمد طاهری«.
همچنین بریتانیا، آلمان و فرانسه روز پنجشنبه رسما اعلام کردند که تحریم های 
مربوط به برنامه اتمی و موشک های بالستیک ایران که قرار بود در ماه اکتبر منقضی 

شود را لغو نخواهند کرد. 
در بیانیه این سه کشور آمده است: »در واکنشی مستقیم به عدم پایبندی مستمر 
و شدید ایران به برجام از سال ۲۰۱۹، دولت های فرانسه، آلمان و بریتانیا قصد دارند 
تدابیر مربوط به اشاعه سلاح های اتمی و همچنین تحریم های تسلیحاتی و موشکی 

علیه ایران را بعد از روز گذار طرح جامع اقدام مشترک )برجام( در تاریخ ۱۸ اکتبر 
۲۰۲۳ حفظ کنند.«

جوزپ بورل، رئیس سیاســت خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده برجام، 
گفت که او نامــه »ای۳« را دریافت کرده و آن را به ایران، چین و روســیه - ســایر 

شرکت کنندگان توافق - منتقل کرده است.
متیو میلر، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا، به خبرنگاران گفت که واشنگتن با 

متحدان اروپایی اش درباره »گام های مناسب بعدی« در تماس است.
او گفت: »ما با متحدان اروپایی خود، از جمله اعضای ای ۳، همکاری نزدیک داریم 
تا با ابزارهای وسیع یک جانبه و چندجانبه ای که در اختیار ماست، به ادامه تهدیدهای 

ایران از جمله انتقال موشک و سلاح رسیدگی کنیم.«

امیرعبداللهیان: تحریم های آمریکا 
به جوک تبدیل شده است

وزیر امورخارجه ایران با اشــاره به تحریم های جدید آمریکا علیه ایران گفت: 
تحریم هایی که آمریکایی ها این روزها انجام می دهند بیشتر تبدیل به یک جوک 
شده است. گاه می بینیم که در این لیست ها اسامی برخی از افراد ذکر می شود که 

چند سال پیش فوت شده اند!
حسین امیرعبداللهیان در جمع خبرنگاران با تاکید بر اینکه ما هیچ اقدام طرف 
مقابل را بی پاسخ نمی گذاریم، در پاسخ به ســوال دیگری در ارتباط با بیانیه اخیر 
کشورهای غربی در نشست شورای حکام علیه ایران گفت: مسیر همکاری های ایران 
با آژانس به خوبی پیش می رود و بین سازمان انرژی اتمی ایران و آژانس همکاری در 

جریان است.

پاسخ ایران به تحریم های جدید: بی پاسخ نمی ماند
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: متأسفانه سه کشور اروپایی در پی این هستند 
که با اعمال فشــارهای کاذب، فرار به جلو کنند. اما تحریم های جدید علیه ایران 

بی پاسخ نمی ماند.
به گزارش روابط عمومی وزارت خارجه، ناصر کنعانی با محکوم کردن این اقدامات 
و ضمن تقبیح اقدامات غیرحقوقی و غیردیپلماتیک این رژیم ها اظهار داشــت: 
سیاستمداران اروپایی بهتر است هر چه زودتر این واقعیت را بپذیرند که تداوم این 

رفتارهای غیرسازنده، به هیچ وجه در جهت منافع آنها نیست.

در سالگرد مهسا امینی اعمال شد؛

تحریمهایگستردهآمریکا،اروپا،انگلیسوکاناداعلیهایران

گزارش
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خبر اقتصادی

در ذیل سکوت سازمان خصوصی سازی 
مطرح شد؛

۵۴۰۰ میلیارد تومان؛ دستمزد هیات 
هفت نفره مولدسازی و همکاران!

معــاون مطبوعاتــی 
پیشــین وزارت ارشاد خبر 
داد که دستمزد هیات هفت 
نفره مولدسازی و همکاران 
آنان، ۵ هزار و ۴۰۰ میلیارد 

تومان است. حسین انتظامی در توئیتر نوشت: »نامه دکتر 
توکلی درباره مولدســازی اموال دولت بسیار تکان دهنده 
است. ۵۴۰۰  میلیارد تومان دستمزد هیأت  7 نفره و همکاران 
آنان، به علاوه معافیت ابدی از تعقیب قضایی. خدا کند آقایان 
قالیباف و مخبر دست از اصرار بردارند«. انتظامی این اتفاق 
عجیب را از نامه های مربوط به هیات مولدسازی کشف کرده 
است. لازم به ذکر است سازمان خصوصی سازی طی بیانیه ای 
که در پاسخ مبسوط به گفته خود »ادعاهای احمد توکلی، 
 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره مولدسازی«

 2۴ شهریور ماه، صادر کرد؛ هیچ اشاره ای به این نکته و حقوق 
دریافتی مورداشاره توکلی نکرده است.

    
یک مقام صنفی خبر داد:

واردات تن ماهی با دور زدن 
پرمشقت تحریم ها 

نایب رییس سندیکای 
صنایع کنســرو ایران گفت: 
قبل از تحریم از بســیاری از 
کشورهای اروپایی از جمله 
اســپانیا و همچنیــن کره 

جنوبی و چین واردات داشتیم اکنون شرایط به خاطر تحریم 
محدود شده و بیشتر واردات با دور زدن انجام می شود. بیشتر 
هم از دو کشور غنا و هندوستان و مقداری نیز آن هم بسختی 
از جزایر سیشل واردات انجام می شود. مسعود بختیاری در 
گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت تولید و تقاضای کنسرو ماهی 
اظهار داشت: یکی از بزرگترین چالش های ما تامین ماهی تن 
است چون اکنون پایان فصل صید داخل است و این باعث 
می شود  با کمبود شدید عرضه ماهی مواجه باشیم و در صورت 
تداوم این شرایط با افزایش قیمت روبه رو خواهیم بود. او تاکید 
کرد: کاهش فوق العاده عرضه ماهی به صورت غیرمنجمد در 
کارخانجات نزدیک بنادر جنوبی باعث شده قیمت ماهی تن 
به صورت غیرمتعارف افزایش پیدا کند. تنها راه در این شرایط 

استفاده از ماهی وارداتی است. 
    

نفت برای سومین هفته صعود کرد
قیمت نفــت روز جمعه 
به بالاترین رکورد در ۱۰ ماه 
اخیر صعود کرد و ســومین 
رشــد هفتگــی متوالی را 
تحت تاثیــر کمبود عرضه و 

خوشبینی به بهبود تقاضای چین، به ثبت رساند. به گزارش 
اقتصادآنلاین بهای معاملات وست تگزاس اینترنت آمریکا با 
۶۱ سنت معادل ۰.7 درصد افزایش، در ۹۰ دلار و 77 سنت 
در هر بشکه بسته شد. بهای معاملات نفت برنت با 2۳ سنت 
معادل ۰.۳ افزایش، در ۹۳ دلار و ۹۳ سنت در هر بشکه بسته 
شد. هر دو شاخص در ابتدای معاملات روز جمعه به بالاترین 
حد خود از نوامبر سال 2۰22 صعود کرده بودند و برای کل 
هفته حدود چهار درصد افزایــش پیدا کردند. قیمت نفت 
همچنین در مسیر بزرگترین رشد ســه ماهه از زمان آغاز 
حمله نظامی روســیه به اوکراین در سه ماهه نخست سال 

2۰22 قرار دارد.

»منابع آزاد شــده ایران از کره جنوبی، کجا 
هزینه می شود؟« پرســش مطرح این روزهای 
مردم است که دولتمردان پاسخ های متناقضی به 
آن می دهند و کارشناسان به طرح »باید«هایی 

در نحوه هزینه کرد آن می پردازند.
 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس درباره 
چگونگی هزینه کرد دارایی های آزاد شده ایران در 
کره جنوبی گفت: طبق اطلاع ما بخشی از منابع 
آزاد شده توسط دولت قبل خرج شده است. یعنی 
دولت با بانک مرکزی توافق کرده از محل منابع 
بانک مرکزی ارز تحویل داده و مطالبات دولت به 
بانک مرکزی باطل شود. پس اینطور نیست که 

منابع جدیدی به اقتصاد ما وارد شود.
به گزارش ایسنا محمدرضا پورابراهیمی اظهار 
کرد:  امکان دارد بخشی از این منابع جدید باشد که 
متناسب با آن بررسی های لازم صورت می گیرد 
ولی در نهایت طبق اطلاعات ما بخشــی از این 
منابع ارزی به شکل حساب فیمابین دولت و بانک 
مرکزی عمل کرده و ظرفیت سازی جدیدی است 
که دولت بتواند تعهدات خود را تسویه کرده که 

نتیجه آن بهبود رابطه دولت و بانک مرکزی است. 
این در حالی است که پورابراهیمی در گفتگو با 
اقتصاد آنلاین گفته بود: بر منابع ارزی بدســت 
آمده از کاهش تحریم های فروش نفت حساب 
کردیم. آزادسازی پول های بلوکه شده و موضوع 
کاهش تحریم ها در فروش نفت و دسترسی به 
منابع فروش و تجــارت جاری بجز منابعی که از 
قبل بلوکه شده بود، ظرفیت هایی را ایجاد کرده تا 

ما بر منابع ارزی بیشتر حساب باز کنیم.

اولویت  در  هزینه کرد  پول های آزادشده  
رفع  رکود  است  یا  تورم؟

عضو هیأت علمی دانشگاه چمران اهواز در 
گفت وگو با »توســعه ایرانی« تصریح کرد: اگر 
این پول هــا صرف طرح هــای عمرانی با هدف 
اشتغالزایی و رفع رکود شود می تواند در اقتصاد 

تحرک ایجاد کند.
مرتضــی افقــه بیان کــرد: هــدف اصلی 
سیاســتگذار باید رفاه جامعه باشــد نه الزاما 
کاهش تورم. هم تورم و هم رکود هردو مشکل زا 
هستند و هردو موجب کاهش رفاه می شوند. اگر 
سیاست های کنترل تورم منجر به رکود شود این 
سیاست قابل دفاع نیست. هرچند بین اولویت 
کاهش تورم یا کنترل رکود اختلاف نظرهایی 
وجود دارد؛ اما با توجه به شرایط اقتصادی ایران 
اگر کاهش تورم به قیمت افزایش رکود و بیکاری 

و کاهش تولیدات باشد مطلوب نیست.
این کارشناس اقتصادی در ادامه، سیاست 
دولت را مبنی بر پرداخت پول های آزاد شده از 
کره جنوبی بابت بدهی ها به بانک مرکزی، چنین 
ارزیابی کرد: اگر این سیاست اجرا شود مقداری از 
سرعت تورم می کاهد، اما از طرفی هنوز بخش 

قابل توجهی کمبود در کشور وجود دارد که این 
پول ها باید صرف آن شود. اگر سیاست پرداخت 
بدهی اجرا نشود ممکن است مقداری تورم ادامه 
پیدا کند و اگر این پول در اختیار بانک مرکزی 
قرار گیرد یک عملیات انقباضی است که تورم 

را کاهش می دهد.
افقه در خصوص اولویــت صرف این پول ها 
افزود: در ایران به دلیل سیاست هایی که منجر 
به فقر شده است باید به کالاهای اساسی توجه 
کرد. از طرفی بهتر اســت ایــن پول ها صرف 
زیرساخت هایی شود که موجب اشتغال می شود. 
آن بخش هایی که دچار رکود هســتند با این 
افزایش اشتغال می توانند تحریک شوند. بنابراین 
بهتر اســت بخشــی از این پول صرف تامین 
نیازهای طبقات فقیر شود و بخشی هم صرف 
سرمایه گذاری در زیرســاخت های طرح های 
عمرانی زیرا طرح های عمرانی اشتغال زا هستند 
و اکنون یکی از معضلات اقتصادی و اجتماعی 
ما بیکاری است.  او ســه ضلع اصلی بیکاری در 
ایران را بیکاری جوانان، فارغ التحصیلان و زنان 

دانست.
این استاد دانشــگاه در پایان تاکید کرد: اگر 
این پول ها صرف طرح هــای عمرانی و با هدف 
اشتغالزایی شــود می تواند در اقتصاد تحرک 
ایجاد کند. زیرا اشتغال به این معنی است. برای 
عده ای درآمد جدیدی ایجاد می شود و این درآمد 
جدید موجب تحریک تقاضا می شود. عمده ی 
تقاضای افرادی که درآمد جدید دارند کالاهای 
تولید داخلی است که موجب تحرک در تولید 

نیز می شود.

غلبه  تحریم ها  بر  اقتدار  دولت 
موضوع آزادســازی پول های ایران 
از کره جنوبــی، عدم اقتــدار دولت را 

در سیاســت خارجی و 
تعیین تکلیف منابع 

کشــور، عیان تر 
کــرد. ابتدا 

گفته شد که این پول ها باید اول به قطر منتقل 
شوند و ســپس به ایران؛ و صرفا با اجازه دولت 
ایالات متحده آمریکا اجازه برداشت وجود دارد. 
حتی سخنگوی وزارت خارجه آمریکا تهدید کرد 
اگر لازم باشد می تواند دوباره پول آزاد شده ایران 
را مســدود کند که این سخنان واکنش معاون 

حقوقی رئیس جمهور ایران را در پی داشت.
با این حال مقامات ایران در پی اثبات اقتدار 
خود هستند. ابراهیم رئیسی 2۱ شهریور ۱۴۰2 
در گفتگو با شبکه خبری آمریکایی ان بی سی 
نیوز تاکید کرد: دولــت تصمیم خواهد گرفت 
که چگونه ۶ میلیارد دلار از وجوه مسدود شده 
را که قرار است در توافق تبادل زندانی با آمریکا 
آزاد شود هزینه کند و این پول هرجا که ایران نیاز 
داشته باشد هزینه خواهد شد. به همین صورت 
وزیر امور خارجه، حسین امیرعبداللهیان، با بیان 
اینکه بی اثر کردن تحریم ها یکی از سیاست های 
اصلی وزارت امور خارجه اســت تصریح کرد: 
از سال گذشــته ۳۹۰ میلیون پوند مطالبات 
بیش از چهل ساله کشــور از دولت انگلیس را 
دریافت کردیم و تا هفته های آینده نیز ۶ میلیارد 
یورو از دارایی های کشــور نزد کــره از فضای 
رسمی مبادلات بین المللی وارد دو بانک مورد 
درخواست در منطقه می شود. همچنین خبرها 
حاکی از آنست که سامانه سوئیفت برای انتقال 
شش میلیارد دلار ارزهای بلوکه شده ایران در 

کره باز شد.
پول های آزادشــده از کــره جنوبی 
متعلق به مردم و از منابع مردم است و باید 
برای مردم هزینه شــود. اگر اقتصاد ایران 
دچار چالش های مهمی چون تورم،  
بدهی های سنگین دولت، کسری 
بودجه و عدم امکان آزادانه فروش 
نفت به دلیل تحریم ها نبود، این 
پول می توانست صرف رفاه مردم 
و خدمت به تولید و اشتغال شود. 

اما دریغ...

پرسشی که با پاسخ های متناقض دولتمردان همراه است

پولهایآزادشدهازکرهجنوبی،کجاهزینهمیشود؟
مرتضی افقه در گفت وگو با »توسعه 

ایرانی«: اگر پول های آزادشده با 
هدف اشتغالزایی صرف طرح های 

عمرانی شود می تواند در اقتصاد 
تحرک ایجاد کند. زیرا اشتغال به این 

معنی است که برای عده ای درآمد 
جدیدی ایجاد می شود و این درآمد 

جدید موجب تحریک تقاضا می شود

پول های آزادشده از کره جنوبی 
متعلق به مردم و از منابع مردم است 

و باید برای مردم هزینه شود. اگر 
اقتصاد ایران دچار چالش های مهمی 

چون تورم،  بدهی های سنگین 
دولت، کسری بودجه و عدم امکان 

آزادانه فروش نفت به دلیل تحریم ها 
نبود، این پول می توانست صرف رفاه 

مردم و خدمت به تولید و اشتغال 
شود. اما دریغ...

نماینده اراک در مجلس گفت: بعضی تصمیمات اقتصادی 
که در دولت سیزدهم گرفته شد، متاسفانه تصمیمات درستی 
نبوده و این موضوع، شــرایط را بدتر کرده اســت و در ادامه، 
گرانی ها را در جامعه بالا برد، هرچند در گذشته هم این روال 
را دیده بودیم، اما متاسفانه در این ماه ها، سرعت گرانی کالا ها 

بیشتر شده است.
محمدحسن آصفری، به اقتصاد2۴ گفت: ما چه بخواهیم و 
چه نخواهیم، حوزه اقتصادی کشور با عملکردمان در سیاست 
خارجی گره خورده است و به هیچ وجه برای موفقیت در عرصه 
اقتصاد نمی توانیم به راحتی از کنار سیاست های حوزه خارجی 

کشور، عبور کنیم.
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها تصریح کرد: 
در حوزه اقتصادی اگــر بخواهیم راهــکاری مثبت، جدی و 
سرعت بخشی داشته باشــیم، اولین کار این است که به حوزه 
دیپلماسی اقتصادی بپردازیم و برخی گره هایی که شاهد آن 

هستیم را باز کنیم و توافقاتی را با کشور های دیگر دنیا داشته 
باشیم تا در بخش سرمایه گذاری، ارزآوری و افزایش پول ملی 

بتوانیم به موفقیت برسیم. 

عدم هماهنگی در تیم  اقتصادی دولت، 
چالش برانگیز شده است

آصفری اظهار داشــت: عدم هماهنگــی در بین تیم های 
اقتصادی در کشــور، واقعاً چالش برانگیز شــده است. خیلی 
از عدم موفقیت ها در حوزه اقتصادی، بــه پراکنده صحبت و 
عمل کردن مسئولان و بخش های مختلف و تاثیرگذار اقتصادی 
کشــور برمی گردد. من بعد از دو ســال، هنوز انسجامی را در 
تیم اقتصادی دولت نمی بینم و برخی تصمیمات باعث شده 
مشکلات اقتصادی مان در برخی بخش ها، دوچندان شود، در 
حالی که چون گذشته خوبی را نداشتیم، تصور بر این بود که با 

یک کار علمی، وضع به نفع کشور و مردم تغییر پیدا کند.

طبقه متوسط و آسیب پذیر، 
در حال ضعیف تر شدن هستند

آصفری یادآور شد: جای سرمایه گذاری که مردم به آن اعتماد 
داشته باشند، در کشور خالی است. جا داشت زمینه ای در کشور 
ایجاد می شد تا مردم نقدینگی خود را در بازار های واقعی و موثر 
بیاورند، نه اینکه آن ها پول خود را به سرعت به دلار، طلا، سکه، 

خودرو و ملک تبدیل کنند. البته مردم هم از ترس اینکه پول شان 
بی ارزش نشــود، وارد این بخش ها شــده اند و می دانند در این 
حوزه ها، سرمایه شان چندبرابر می شود، ولی این سرمایه گذاری 
غیرمولد، برای اقتصاد کشور سم است و باعث ترویج دلالی در 
مملکت می شــود. اگر دولت، در بخش سرمایه گذاری داخلی، 
زمینه و جذابیت های لازم را به وجود می آورد و مردم سود آن را 
برای کشور و زندگی شخصی خود لمس می کردند، قطعاً با دولت 
وارد مشارکت می شــدند. وی در پایان خاطرنشان کرد: نحوه 
تصمیمات اقتصادی دولت و بسترسازی هایش باید به گونه ای 
باشد که در نهایت منجر به نفع بیشتر در طبقه متوسط و ضعیف 
جامعه شــود، نه اینکه اغنیا پول دارتر شوند. وضعیت کنونی، 
روندی را به ما نشــان می دهد که متمول ها، پول دارتر و طبقه 
متوسط و آسیب پذیر، روز به روز در حال ضعیف شدن هستند. 

وضعیت به گونه ای شــده 
که طبقه متوسط و ضعیف 
جامعه اگر روزی می توانستد 
کالای جزئی بخرند، اما الان 
با نگرانی، روی به خرید همان 
کالا ها می آورند، چون خبری 

از ثبات قیمتی نیست.

نماینده اراک در مجلس:

تصمیم های اقتصادی دولت مشکلات را دوچندان کرده است

گزارش

مدیرعامل زنجیره تامین گوشت مرغ پگاه جهان نما اعلام کرد: ایران از یک 
کشور صادرکننده مرغ، به کشوری واردکننده بدل شده است.  تولیدکنندگان 
دیگر رمقی برای فعالیت ندارند و تصمیمات دولتی به باری بر دوش آنان بدل 

شده است.
به گزارش اقتصاد آنلاین حمید ســلیمانی گفت: مــا الان واردکننده 
هستیم؛ در صورتی که ۱.۵ تا 2 سال پیش صادر میکردیم. وقتی امنیت غذایی 

کشور به خطر بیافتد، وابستگی اتفاق می افتد. از مسئولین میخواهیم پشت 
درهای بسته تصمیم نگیرند و از متخصصان استفاده کنند. دولت الان در 
حال رقابت با بخش خصوصی است. او افزود: صنعت مرغ ما اکنون زیرساخت 
مناسبی دارد؛ اما نیاز به رقابت بازار و برداشته شدن قیمتگذاری دستوری 
هستیم. اقتصاد دستوری هیچ کجا جواب نداده و  اینجا هم جواب نخواهد داد.

این تولیدکننده درباره مشکلات صنعت مرغ تصریح کرد: عدم تامین 
مواد اولیه ای چون سویا، مهم ترین مشکلی است که در حال حاضر صنعت 
را هدف قرار داده است. همچنین تصمیمات خلق الساعه و اقتصاد دستوری 
از دیگر مشکلات صنعت به شمار میروند. نوسان قیمت ارز، بلاتکلیفی در 
دادن ارز و... سبب میشود شرکت های واردکننده توزیع نکنند و در تامین 

ارز مشکل داشته باشند.
سلیمانی افزود: مواد اولیه ما ۶۰درصد ذرت و ۳۰درصد سویاست. یعنی 
۹۰درصد به ذرت و سویا وابسته هســتیم و اگر تامین نشود، قطعا ضریب 
تبدیل خوب و جوجه ریزی خوبی انجام نخواهد شد. وقتی انگیزه جوجه 
ریزی نباشد، مرغ مادری ها متضرر میشوند. متغیرهای زیادی در این صنعت 

دخیل است و الان هم چون گوشت قرمز و ماهی اقتصادی نیست، تنها منبع 
پروتئین مرغ است. اگر این هم دچار مشکل شود، به یک کشور واردکننده 

تبدیل خواهیم شد که تقریبا می توان گفت تبدیل شده ایم.
مدیرعامل زنجیره تامین گوشت مرغ پگاه جهان نما بیان کرد: در شرایط 
فعلی، گوشت ســفید )مرغ( حرف اول را میزند؛ چراکه زودبازده بوده و در 
کشور ما طی ۴۵روز به ثمر می رسد. همه قسمت های مرغ نیز قابل استفاده 
بوده و مهم تر از همه اینکه ضریب تبدیل خوبی )۱.7( دارد و بســیاری از 
کشورها روی این صنعت سرمایه گذاری سنگینی کرده اند. او ادامه داد: در 
ایران نیز سرمایه گذاری سنگینی روی این بخش انجام شده و از پنجاه سال 
پیش صنعت ما به روز است؛ ما در جایگاه صادرکننده بودیم؛ اما مشکلاتی 
در این صنعت وجود دارد. سه خطه استان شمال، تامین کننده بخش زیادی 

از گوشت ایران هستند.
سلیمانی در رابطه با ارز ترجیحی تاکید کرد: زمزمه تغییر ارز 2۸.۵۰۰ 
تومانی است. وقتی ارز ۴2۰۰ تومانی 2۸هزار تومانی شد، قرار بر سوبسید 
به تولیدکننده بود و قرار بود از تولیدکننده حمایت شــود که ســلامت 
اجتماع تامین شود. اگر بناست ارز مجددا افزایش قیمت داشته باشد، قطعا 
تولیدکننده را در نظر بگیرند. چرا که اکنون هم بسیاری از تولیدکنندگان ما 
متضرر هستند. امیدوارم طوری درایت شود که صنعتی که ۵۰سال سابقه 
 دارد بتواند با دلگرمی بیشــتر، فعالیت کند و تامین امنیت غذایی کشور 

انجام شود.

یک تولیدکننده در واکنش به دخالت دولت:

از صادرکننده مرغ به واردکننده تبدیل شدیم

گزارش

رامتین موثق

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1567992
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳1۰۵7۰۰۲۰۰۶ 
هیات اول دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج ناحیه دو تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای /خانم مجید نویدی متین فرزند مصطفی بشماره شناسنامه 
1۲۴۵ صادره از در یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۴18.۰۰ متر مربع از 
پلاک 171۳ فرعی از اصلی واقع در ماهدشت خ امام رضا جنب پلاک ۳8 شهرک 
ویلایی کاج کوچه احداثی قطعه 7 سمت راست خریداری از مالک رسمی آقای /
خانم علی اکبر اصلانی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰۲/۰۶/۲۶
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰۲/۰7/1۰

مهران رشیدی رئیس ثبت اسناد و املاک
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اخبار کارگری

بازگشت اصلاحات پارامتریک و نظام منسوخ 
»استاد-شاگردی« به برنامه هفتم توسعه، موجب 
انتقاد وسیع کارگران و بازنشستگان کشور شده 
است. همدستی دولت و مجلس در حقوق زدایی 
از قشــر کارگر، درخت نامیمونی ست که به نظر 
می رسد در شــهریور امســال، ثمر داده و حالا 
سرمایه داران منتظر چیدن میوه های این درخت 

هستند.
به گزارش ایلنا، »احســان ســهرابی« فعال 
کارگری در این رابطه می گوید: مجلس و دولت، 
زیرساخت همگن و متحدی برای دفاع از قانون و 
مبارزه با بی قانونی ندارند اما تنها وجه اشتراک شان 
که این اواخر به خوبی عینیت یافته و قابل مشاهده 
است، هم صدایی با اتاق بازرگانی و گوش سپردن به 
خواسته ها و منویات سرمایه داران است. قرار دادن 
بندهای تخریبی و ضد کارگری در برنامه هفتم 

توسعه را از همین زاویه باید بررسی کرد.
این فعال کارگری با تاکید بر اینکه متاسفانه 
منافع ســرمایه داران حرف اول و آخر را می زند 
و اصلی تریــن عامــل در تصمیم گیری هــا و 
سیاست گذاری هاست، اضافه می کند: نمونه بارز 
این ادعا، بازگشت طرح ارتجاعی و ضد کارگری 
اســتاد- شاگردی ست. امروز شــاهدیم در بند 
الحاقی ماده ۲ در مبحث اشتغال در برنامه توسعه 
هفتم، به بهانه واهی ارتقای مهارت آموزی، نظام 
استاد - شاگردی را احیا کرده اند که براساس آن، 
فرد باید تا دو سال بدون بیمه و بازنشستگی و با هر 
دستمزدی که کارفرما تمایل داشته باشد، مورد 

استثمار قرار بگیرد.

توافق   از   سر   ناچاری، 
به  معنای   بهره کشی   است!

به گفته سهرابی، در شرایط فعلی بازار کار ایران، 
توافق در مقوله دستمزد هیچ معنایی جز نهادینه 
شدن استثمار و بیگاری نیروی کار ندارد چرا که 
زمانی می توان از توافق صحبت کرد که بازار کار از 
تعادل برخوردار باشد و کارگران قدرت چانه زنی و 

تشکل یابی مستقل و آزادانه داشته باشند.
وی معتقد است که اعضای کمیسیون تلفیق 
با احیای استاد - شاگردی، نه تنها مقاوله نامه های 
بنیادین کار را زیر پا گذاشــته اند بلکه به اصول 
قانون اساســی نیز وفادار نبوده اند، اصولی که بر 
مبنای کرامت انســان و زندگی شایسته تدوین 
شــده اند و وظیفه ذاتی قانون گذاران اســت که 

به آنها پایبند بمانند. او بــه عنوان نمونه به اصول 
متعدد قانون اساسی اشاره کرد و گفت: در احیای 
استاد- شاگردی تمام این اصول مغفول مانده اند 
که این غفلت از جانب به اصطلاح نمایندگان ملت، 

جای تامل و تعجب دارد.
به گفته این فعال کارگری، اگر برای کارآموزی 
با دستمزد توافقی و به شــیوه استاد- شاگردی، 
شرایط سنی بین ۱۵ تا ۱۸ را هم در نظر بگیریم 
باز مغایر با اصول صریح قانون اساســی است چه 
رسد به ابهام درباره شرایط سنی که در بند الحاقی 
برنامه هفتم وجود دارد. در این بند، هیچ شــرط 
سنی ذکر نشده یعنی کارفرما می تواند به راحتی 

به یک کارگر ۴۰ یا ۴۵ ســاله، هر دستمزدی که 
تمایل دارد بپردازد و او را اصلاً بیمه نکند! سهرابی، 
عواقب استاد- شاگردی و دســتمزد توافقی آن 
برای معیشت کارگران و بازار کار را »بسیار ناگوار« 
توصیف می کند و در این رابطه می افزاید: امروز با 
دستمزد مصوب شورای عالی کار، همه کارگران 
کشور نالان هستند چرا که این دستمزد یک سوم 
هزینه های ماه را به سختی بسیار پوشش می دهد، 
چه برسد به دستمزدی که هیچ گونه مبنایی برای 

پرداخت آن نیست و دلبخواه کارفرماست.
او می افزاید: دســتمزد توافقی آقایان، هرج و 
مرج بســیار در بازار کار به وجود می آورد و از این 
پس، دیگر الزام به پرداخت دستمزد قانونی، جزو 
قوانین آمره نخواهد بود. کارگران نیز به اجبار و از 
سر نیاز به ظلم و برده داری نوین تن خواهند داد و از 
فرمان کارفرما برای مزدی که سه روز ماه نمی شود 
با آن زندگی کرد، تمکین می کنند. با این شرایط، 
فقر مطلق در میان شاغلان کشور نهادینه می شود 
و نکته اینجاســت که در چنــان وضعیتی، خود 
سرمایه داران و کارفرمایان هم ضرر می کنند چون 
کارگر دیگر هیچ انگیزه و رغبتی برای کار باانگیزه و 

خلاقیت نخواهد داشت.

اجرای  سناریوهای   سرمایه داری برای  
کارگران   مشاغل   سخت

ســهرابی، مســاله را محدود به »اســتاد-
شاگردی« نمی داند و می گوید: در فصل اصلاحات 
مدیریتی و مالــی و اصلاحــات پارامتریک، با 
افزایش سن و ســابقه بازنشســتگی یا اصلاح 
تخریبی آیین نامه مشاغل ســخت و زیان آور، 
راهکار مرتفع شدن مشکلات مدیریتی سازمان 
تامین اجتماعی و شستا را فشار بر بیمه شدگان 
دانسته اند. سوالی که برای بیمه شدگان مطرح 
است این اســت که آقایان با چه ابزار و شاخص 
علمی و پژوهشــی ای به این تغییرات تخریبی 

رسیده اند؟
به اعتقاد وی، امروز ســناریوی نوشته شده 
توسط اتاق بازرگانی ایران، در وزارت کار و برنامه 
هفتم بالاخص در بند دال موضوع تبصره ۲ ماده 

۷۶ این سند به راحتی دیده می شود.
او اضافه می کند: اینکه مشاغل شاغل سخت 
و زیان آور را به سه دسته تقسیم کرده اند، کاملًا 
غیرکارشناســی و ظالمانه است. تقسیم بندی 
آقایان به این ترتیب است: اول مشاغل گروه )ب( 
بیش از حد متوسط با ضریب ۱.۵ برای هر سال که 

حداکثر ۱۰ سال ارفاقی دارد، دوم مشاغل گروه 
)ب( کمتر از حد متوسط با ضریب ۱.۳  برای هر 
سال که حداکثر ۷ سال ارفاقی دارد و در نهایت، 
مشاغل گروه )الف( به ازای هر سال ضریب ۱.۲ 
که سنوات ارفاقی این گروه حداکثر ۵ سال است. 
این تقسیم بندی ناعادلانه را از کجا آورده اند، چه 
کســی آن را تجویز کرده و آیا غیر از نسخه اتاق 
بازرگانی و لابی گری ســودجویان، مبنا و ماخذ 

دیگری دارد؟
به گفته این فعال کارگری، نویسندگان برنامه 
شناخت کافی از مشاغل کارگری و تخریب روحی 
و فرسودگی جسمی این مشاغل ندارند وگرنه 
این گونه مشاغل سخت را دسته بندی نمی کردند 

و به دنبال سلب حقوق شاغلان نبودند.
ســهرابی می افزاید: »فرســودگی ناشی از 
مشاغل سخت« برای برخی قابل درک نیست. به 
عنوان مثال آثار روحی و روانی وارد شده بر غسالی 
که طی روز انواع اجساد، از تصادفی و نعش های 
چند روز مانده گرفته تا طفل سالم و معصوم زیر 
۵ سال را می بیند، قابل اندازه گیری و متر کردن 
نیســت. این آثار مخرب به خانــواده کارگر هم 
منتقل می شــود یا برای نیروهایی که در سالن 
تشریح پزشکی قانونی مشغول به فعالیت هستند 
و کارشان بی نهایت دشوار و فرسوده کننده است، 
چه دسته بندی ای می خواهند در نظر بگیرند؟ 
آیا شناختی از دشــواری های جسمی و روحی 
این دست مشاغل دارند که خیز برداشته اند تا از 

سنوات ارفاقی کارگران بکاهند؟

شما   نمی دانید 
اما   ما   هشدار   می دهیم!

او در پایــان خطاب بــه نمایندگان مجلس 
می گوید: شما مسلماً از شــرایط کار کارگران 
خبر ندارید. چون خبر ندارید و نمی دانید و در پی 
دانستن هم نیستید، برایتان مهم نیست که کارگر 
تن به بیگاری بدهد و از جسم و جان مایه بگذارد 
اما به شما می گوییم تصویب چنین قوانینی اثرات 
مخرب و غیرقابل برگشت برای جامعه خواهد 
داشت و برای شما به عنوان نمایندگان مجلس، 

کارنامه بدی رقم خواهد زد.

سناریوهای اتاق بازرگانی برای کارگران مشاغل سخت اجرا می شود

همدستیدولتومجلسدرحمایتازسرمایهداری
ابوی خبر داد؛

برگزاری نشست ویژه شورای عالی 
کار با محور تقویت معیشت کارگران 

دبیر کانون عالی انجمن هــای صنفی کارگران از 
برگزاری نشست این هفته شورای عالی کار با محور 
تقویت معیشت کارگران خبر داد. به گزارش تسنیم، 
هادی ابوی گفت: به دنبال این هستیم که با مستندات، 
دولت را متوجه کاهش قدرت خرید کارگران کنیم. 
تلاش داریم با حمایت های غیرنقدی ازجمله کالابرگ 
الکترونیک و تامین ســفره خانوار کارگری کمک به 
معیشت کنیم. به گفته وی، در صورتی که در میانه سال 
بحث ترمیم مزد صورت گیرد، اختلاف نظر های شرکای 
اجتماعی برای مذاکرات مزدی ســال آینده کاهش 
می یابد و کارگــران و کارفرمایان با چالش کمتری به 

مذاکره مزد سال بعد می پردازند.
    

سند پشتیبان؛ جایگزین سفته 
برای استخدام کارگران می شود

چندی پیش »رعیتی فرد« معاون روابط کار وزارت 
کار اعلام کرد کــه اصلاح برخی از مــواد قانون کار با 
هدف تامین امنیت شــغلی کارگران به مجلس ارائه 
شده و در این راستا کارفرمایان دیگر حق اخذ سفته 
و چک از کارگران را ندارند. به گزارش تسنیم، »نیما 
پرتوی« کارشناس ارشــد روابط کار در این خصوص 
گفت: از ابتدای ســال ۱۴۰۲ سفته های گرفته شده 
توسط کارفرما دیگر وجاهت قانونی ندارند و در صورت 
استفاده کارفرما و طرح شــکایت در دادگاه عمومی 
قرار رد دعوا صادر می شــود. وی افزود: در حال حاضر 
بسیاری از کارفرمایان بابت اموال و دارایی هایی که نزد 
کارکنان خود دارند، از آنان اسناد تضمین )مثل چک 
و سفته( دریافت می کنند و چنانچه این روند متوقف 
شود، مدیران با چالش روبه رو خواهند شد ولی با وجود 
سند پشتیبان، جای نگرانی وجود ندارد و کارفرمایان 
می توانند از همین حالا به راحتی ســند پشتیبان را 
جایگزین چک و سفته کنند. وی درباره مزایای داشتن 
سند پشتیبان برای کارفرما گفت: مزیت سند پشتیبان 
این است که اولاً تعهدات کارکنان در قبال کارفرما، به 
طور واضح در این سند درج می شود و کارکنان با درک 
صحیح از تعهدات خود، آن را امضا می کنند. ثانیاً به دلیل 
ضمانت اجرایی قانونی، کارکنان با امضا این سند خود 
را در قبال تعهداتی که می سپرند، مسئول می دانند. 
ثالثاً در صورت خلف وعده از سوی متعهد )کارگر(، این 
سند با سرعت بسیار بالا اجرایی خواهد شد و در آخر، 
این سند، موجب تحکیم رابطه پایدار و منطقی بین 

کارکنان و کارفرمایان خواهد شد.
    

اجرای مصوبه افزایش دریافتی 
مستمری  بگیران بهزیستی بعد از  ۶ ماه 

اواســط هفته گذشــته، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی از افزایــش ۲۰درصــدی مســتمری 
خانواده های تحت پوشــش کمیته امداد و سازمان 
بهزیستی از شــهریور ماه امســال خبر داد. »بهروز 
مروتی« فعال حوزه معلــولان، در این رابطه گفت: 
افزایش ۲۰درصدی که وزیر کار از آن صحبت کرده 
در واقع همان مصوبه مجلس اســت که بعد از ۶ ماه 
قرار است، اجرایی شــود. البته افزایش ۴۰درصدی 
مستمری معلولان برای ســال جدید، رقم چندانی 
نیست. مثلا اگر کسی سال گذشته ۵۵۰هزار تومان 
مســتمری دریافت می کرد، با افزایش ۴۰درصدی 
این رقم به ۷۷۰هزار تومان می رســد که با توجه به 
سبد معیشــت نزدیک به ۲۰ میلیون تومانی و خط 
فقر رســمی ۱۵ میلیون تومانی، این افزایش عملا 
نمی تواند بــاری از روی دوش ما بــردارد. این فعال 
حوزه معلولان گفت: موضوع مهم در مورد افزایش 
۲۰درصدی، پرداخت مابه التفاوت این رقم برای ۶ 
ماه نخست سال است که هنوز صحبتی از آن نشده 
است. مروتی افزود: ما در سه نامه جدا مطالبات خود 
را دربــاره معوقات   مان به ســازمان برنامه و بودجه 
مطرح کردیم. متاســفانه در شرایط فعلی جامعه، از 
محروم ترین قشر جامعه همین مستمری را هم ۶ ماه 
دریغ کردند و اکنون معلوم نیست چه زمانی قرار است 

مابه التفاوت این ۶ ماه پرداخت شود. 

به بهانه واهی ارتقای مهارت آموزی، 
نظام استاد - شاگردی را احیا 

کرده اند که براساس آن، فرد باید تا دو 
سال بدون بیمه و بازنشستگی و با هر 
دستمزدی که کارفرما تمایل داشته 

باشد، مورد استثمار قرار بگیرد

 سهرابی: نمایندگان مسلماً از شرایط 
کار کارگران خبر ندارند. چون خبر 

ندارند و در پی دانستن هم نیستند، 
برایشان مهم نیست که کارگر تن 
به بیگاری بدهد اما تصویب چنین 

قوانینی اثرات مخرب و غیرقابل 
برگشتی خواهد داشت

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: دستور داده شده حادثه معدن طرز پیگیری 
و بررسی شود. همچنین گفته ایم مشکلات بازماندگان این حادثه ازجمله بحث های 

بازنشستگی و بیمه را با ضریب یک ونیم بررسی کنند.
صولت مرتضوی در گفت وگو با ایلنا درباره اینکه بعد از حادثه تلخ معدن طرزه این 
سوال پیش آمد که برای پیگیری حادثه رخ داده چه اقداماتی انجام داده و وزارت کار 
برای پیشگیری و جلوگیری از حوادث مشابه در دیگر معادن چه برنامه  ای دارد، گفت: 
متاسفانه این حادثه برای ما ناگوار و تلخ بود. از همان ساعات اولیه نسبت به پیگیری 
موضوع دست به کار شــدم و توفیق پیدا کردم در منطقه حضور پیدا کنم و از نزدیک 

کار هدایت شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: طبق گزارشات، بازرسان به صورت مرتب 

از معدن بازدید کردند و تذکرات لازم را دادند اما متاسفانه گاهی اوقات حوادث پیش 
می آید. وی افزود: البته کارگروهی را مشــخص کرد ه ایم؛ هم معاونت روابط کار و هم 
مسئولین استانی و دستگاه قضایی و از آنها خواسته شده تا خدایی ناکرده اگر قصور و 
اهمالی صورت گرفته بررسی شود و در این صورت حتما باید برخورد لازم را  انجام دهیم.

مرتضوی تاکید کرد: نســبت به اصلاح فرآیند ها که چنین حوادثی بعد از این رخ 
ندهد، دستور العملی را از سنوات قبل تنظیم و ابلاغ کردیم که باید بررسی شود از آن 
دستورالعمل ها عدول صورت گرفته و برخی آن را رعایت نکردند. کار در حال بررسی 

است و در آینده گزارشی خواهیم داد.
وی درباره اینکه  کارگرانی که جان خودشــان را از دست داده اند سرپرست خانوار 
بوده اند، وزارت کار چه اقداماتی برای بازماندگان این کارگران انجام خواهد داد، گفت: 

گفتیم مشکلاتی که دارند را بررسی کنند؛ ازجمله بحث های بازنشستگی و بیمه را با 
ضریب یک ونیم. کمک های موردی صورت گیرد تا بالاخره داغ و آلام این خانواده ها 

مقداری آرام گیرد.

توضیحات وزیر کار درباره پیگیری حادثه معدن طرزه

بازنشستگی و بیمه کارگران فوت شده در حال بررسی است

گفت وگو

نمایندگان مجلس در نشســت علنی روز چهارشنبه ۲۲ شهریور ماه، ایرادات 
وارد شــده به مصوبه بیمه کارگران ســاختمانی را اصلاح کردند. براساس طرح 
جدید، سازمان تأمین اجتماعی مکلف است با دریافت ۷درصد حق بیمه به عنوان 
سهم کارگر و معادل ۲۵درصد مجموع عوارض صدور پروانه به عنوان سهم مالک، 
کارگران را بیمه کند. در مصوبه اولیه، سهم حق بیمه کارفرما ۲۲.۵درصد عوارض 
صدور پروانه ساختمان بود. »اکبر شــوکت« رئیس کانون کارگران ساختمانی 
کشور با انتقاد از روند تصویب بیمه کارگران ساختمانی به ایلنا گفت: بعد از تصویب 
اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ســاختمانی در صحن علنی مجلس، این طرح به 
شــورای نگهبان رفت و یک رونوشــت آن نیز به مجمع تشخیص مصلحت نظام 

فرستاده شد.
وی ادامه داد: تا جایی که اطلاع داریم، مجمع تشخیص مصلحت نظام طرح بیمه 
کارگران ساختمانی را مغایر با سیاست های کلی ابلاغی دانست اما شورای نگهبان 
به کلیات قانون اعتراض نکرد. اولین اعتراض ما این اســت که چرا کار کارشناسی 
در شورای نگهبان انجام نشد؟ اگر این قانون نتواند منابع لازم برای بیمه کارگران 
ساختمانی را پوشش دهد، چه کسانی می خواهند جوابگوی کارگرانی باشند که در 

معرض بیشترین میزان آسیب شغلی هستند؟
شوکت گفت: شــورای نگهبان باید به جزئیات طرح ورود می کرد و با محاسبه 

دقیق، تصمیم می گرفت که آیا این طرح می تواند منابع لازم را تأمین کند یا نه؟ این 
اتفاق در شورای نگهبان نیفتاد اما در مجمع تشخیص مصلحت نظام افتاد یعنی 
مجمع وارد جزئیات شد، حساب و کتاب کرد و در نهایت به این نتیجه رسید که اگر 
تأمین اجتماعی عین ۳۰درصد پروانه ساخت را به عنوان حق بیمه کارفرما بگیرد، 
در نهایت همان ۶۰۰ تا ۷۰۰هزار نفری که الان بیمه هستند را پوشش می دهد و 

منابع برای ۵۰۰هزار نفری که در صف بیمه هســتند، کافی نیست. رئیس کانون 
کارگران ساختمانی کشور گفت: متاسفیم که وزیر راه به عنوان نماینده دولت، به 
جای اینکه پشت کارگران ساختمانی باشد از مافیای ساخت و ساز حمایت کرد. 
نامه ای از طرف وزارت راه به مجمع ارسال شد که در این نامه عنوان شده بود که طرح 
مصوب، منابع لازم برای بیمه کارگران را تامین می کند و عدد و رقم هم ارائه داده 
بودند! مجمع البته به آن نامه بسنده نکرد و وارد جزئیات شد و در نهایت مصوبه را 
مغایر با سیاست های ابلاغی دانست و به این نتیجه رسید که این مصوبه نمی تواند 

منابع تامین اجتماعی را تامین کند.
وی افزود: با این اوصاف در مجلس همان قانون دوباره با کمی تغییرات تصویب 
شد. بزرگترین ایراد این اســت که مجلس به نظر کمیســیون اجتماعی و مرکز 

پژوهش های مجلس بی توجهی کرده است.
شوکت گفت: ظرف سه سال گذشته حدود ۵ بار طرح بیمه کارگران ساختمانی 
به صحن علنی مجلس رســید و هر بار علیه نظر مرکز پژوهش ها و کمیســیون 
اجتماعی رای صادر شــد. ابتدا وقتی طرح از صحن علنی رد می شد، ماه ها طول 
می کشــید تا دوباره به صحن علنی برگردد اما الان به سرعت در موردش تصمیم 
می گیرند و به دنبال تصویب آن هســتند. در واقع به نظر می رســد نمایندگان 
مجلس به دنبال آن هستند که طرحی را به تصویب برسانند که به نفع کارفرمایان 
ساختمانی باشد و از طرفی تبلیغی هم برای خودشان باشد که مثلا بیمه کارگران 

ساختمانی را به نتیجه رسانده اند.
رئیس کانون کارگران ساختمانی کشور گفت: به عنوان نمایندگان کارگران 
ساختمانی کاملا مخالف این تصمیم هستیم چون این حرکت ضدکارگری و در 

راستای منافع ثروتمندان است.

یک فعال صنفی:

مخالف تصمیم مجلس در مورد بیمه کارگران ساختمانی هستیم

گزارش
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جهان نما

۱۵ مشاور اردوغان استعفا کردند 

دستکم ۱۵ تن از مشاوران اردوغان در میانه تلاش ها 
برای جوان ســازی تیم ریاســت جمهوری، استعفا 
کرده اند. به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، هنوز هیچ 
اظهارنظــری در این باره مطرح نشــده و احکام ویژه 
ریاست جمهوری نیز منتشر نشده اند. روزنامه حریت 
ترکیه همچنین با بیان اینکه بیشــتر مشاورانی که 
استعفا داده اند بالای ۶۵ ســال سن دارند، می نویسد 
که سازوکار ویژه استعفا به کار گرفته شده است چون 
هر مشاور یک تماس تلفنی شخصی دریافت کرده که 
طی آن استعفای وی ناشی از تلاش های جوان سازی 
و تغییر صورت گرفته است. در این گزارش همچنین 
آمده که پس از استعفای این مشاوران که بنا به گزارش ها 
هنوز ادامه دارد، مشاوران همچنان اعضای شوراهای 
سیاســی باقی خواهند ماند که رجب طیب اردوغان، 
ریاســت جمهوری ترکیه قصد دارد نقش آنها را ارتقا 
دهد. پس از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری در 
ماه ژوئن، اردوغان کابینه جدید ترکیه را معرفی کرد که 
۹۰ درصد از اعضای آن پیش از این هرگز پست وزارتی 
نداشته اند. این در حالیست که بسیاری معتقدند که 
کنار گذاشتن این اشــخاص با تصمیم اردوغان و در 
جهت هماهنگ سازی کابینه و ساختار تصمیم گیری 
سیاسی- اقتصادی ترکیه است تا بتوانند یک تیم یک 

دست را تشکیل دهند.
    

شمار قربانیان سیل در لیبی 
از ۱۱ هزار تن فراتر رفت

هلال احمر لیبــی اعلام کرد که شــمار قربانیان 
در شــهر »درنه« در پی وقوع ســیل عظیم ناشی از 
شکستن دو ســد که بر اثر بارندگی های شدید ایجاد 
شــد، به ۱۱ هزار و ۳۰۰ نفر افزایش یافته اســت. به 
گزارش آسوشیتدپرس، نیروهای امدادی همچنان در 
حال انجام عملیات جستجو برای پیدا کردن قربانیان 
هستند. سعدالدین عبدالوکیل، یکی از مقامات وزارت 
بهداشت لیبی نیز به خبرگزاری آناتولی گفت: تیم های 
امدادرسانی در شهر درنه در شرق کشور ۵۱۰ نفر را از 
زیر آوار نجات دادنــد. همچنین یکی از مقامات هلال 
احمر لیبی در این باره گفت: ۱۰ هزار و ۱۰۰ نفر دیگر نیز 
همچنان در پی وقوع این حادثه مفقود هستند. مقامات 
بهداشــتی پیش از این تعداد قربانیان سیل در درنه را 
۵۵۰۰ نفر اعلام کرده بودند. سیل و توفان همچنین 
حدود ۱۷۰ نفر را نیز در ســایر نقاط این کشور کشته 
است. در همین حال سازمان ملل در خصوص شیوع 
بیماری های ناشی از آلودگی آب در لیبی هشدار داده و 
یک مقام ارشد آن گفته است: مردم نیاز به نوشیدن آب 
دارند و اگر شروع به نوشیدن آب آلوده کنند و ما نتوانیم 
جلوی آن را بگیریم، شاهد موج ثانویه بیماری و حتی 

مرگ خواهیم بود.
    

قبرس خواستار پایان دادن به وضعیت 
سوریه به عنوان »کشوری ناامن« شد 

قبرس، عضو اتحادیه اروپا اعلام کرد، از این اتحادیه 
خواسته است وضعیت سوریه را مورد بازنگری قرار دهد 
و در عین حال بر نیاز مبرم کمک به لبنان تاکید کرد که 
حدود ۲.۵ میلیون آواره سوری را پذیرفته است و نسبت 
به تبعات فروپاشی لبنان بر اروپا هشدار داد. به گزارش 
النشره، کونستانتینوس یوآنو، وزیر کشور قبرس گفت، 
تلاش خواهد کرد اتحادیه اروپا و سازمان ملل را متقاعد 
کند تا به وضعیت سوریه به عنوان یک کشور ناامن که 
امکان بازگرداندن آوارگان بــه آن وجود ندارد، پایان 
دهند. این اظهارات پس از آن مطرح می شود که اخیرا 
تعداد زیادی از پناهجویان که اکثر آنها سوری هستند 
از طریق دریا به قبرس سرازیر شده اند. اتحادیه اروپا ۱۱ 
سال است سوریه را بدون هیچ تغییری رها کرده است. 
نیاز است که وضعیت سوریه بررسی شود زیرا برخی 
از مناطق آن امن شده اند. وی گفت، در حال حاضر دو 
منطقه وجود دارد که آژانس پناهندگی اتحادیه اروپا 
)EUAA( آنها را به عنوان مناطق امن می شناسد. این 
مناطق در سطح خود اتحادیه هم باید ایمن شناخته 
شوند تا کشــورهای عضو بتوانند آوارگان سوری را به 
این مناطق بازگردانند. در حال حاضر، هیچ کشوری 

نمی تواند این کار را انجام دهد.

از زمانی کــه ایران و عربســتان 
ســعودی به ســمت بهبــود روابط 
دوجانبه گام برداشــتند، بسیاری از 
تحلیلگران منطقه ای و غربی بر این 
عقیده بودند که پرونده جنگ یمن 
آرام آرام بسته می شــود و ریاض به 
نوعی ســعی می کند تــا این بحران 
تحمیل شــده به همســایه  جنوبی 
خود را پایان دهد. قبل از اینکه حتی 
عربستان به سمت سوریه هم متمایل 
شــود، برخی از مقامات امارات هم 
گفت وگوهایی در پشــت پــرده با 
عربســتان در مورد یمن داشتند اما 
خروجی این بحــث و جدل ها میان 
»دو بــرادر« آنگونه کــه گمانه زنی 
می شد، مثبت نبود؛ بلکه اختلاف نظر 
میان ریاض و ابوظبی بالا گرفت و در 
نهایت ســعودی ها سعی کردند یک 
تنه پرونده یمن را در دست بگیرند و 

به دنبال هدایت آن بروند. 
حالا از آن وقایــع روزهای زیادی 
نیست که می گذرد اما به نظر می آید 
که تبادل آتش در یمن فروکش کرده 
و از سوی دیگر در این میان عمانی ها 
به عنوان یک میانجی مشخص وارد 
میدان شــده اند. از ماه ها قبل بحث 
بر ســر این بود که طرفین درگیری 
یعنی عربســتان و یمنی ها بتوانند 
به یک فرمت مشــخص در خصوص 
پایان جنگ دســت پیــدا کنند اما 
واقعیت موجــود این اســت که در 
یمن اتفاقاتی طی 8 ســال گذشته و 
در نتیجه حملات ائتــلاف عربی به 
رهبری عربستان ســعودی رخ داده 
که مشخص نیســت ریاض چگونه 

می خواهد آنها را جبران کند.
 بــه عنوان مثــال از بیــن رفتن 
زیرســاخت های یمن، ممنوعیت 
هرگونه پرواز به فرودگاه صنعاء، عدم 
پرداخت حقوق کارمندان سراســر 
کشور که در گذشته عربستان مامور 
به پرداخت شــده بود، بسته شدن 
چندین بندر در جنوب یمن، بحران و 
کمبود دارو، غذا و آب قابل آشامیدن و 
غیره همگی از جمله مسائلی است که 
هنوز و با گذشت چندین ماه از اجرای 
آتش بس در یمن مشــخص نیست 
که چگونه قرار اســت از سوی ریاض 
جبران شوند. در این راه باید متوجه 
بود که یمنی ها همچنان به دنبال ان 
هستند تا بتوانند تضمین هایی را در 
مورد مسائل مذکور از ریاض دریافت 

 کننــد و در این خصــوص عمانی ها 
فعال شده اند. 

بارهــا و بارهــا طــی هفته ها و 
ماه های گذشته شاهد آن بودیم که 
هیئت هایی از سلطان نشــین عمان 
به صنعاء سفر کرده و با شورای عالی 
سیاســی یمن دیدار کردند و در این 
میان شروط و خواسته های یمنی ها از 

سوی این هیئت به ریاض منتقل شده 
اســت و در مقابل هم ساز و کارهایی 
در این میان مشــخص شــده تا دو 
طرف بتوانند به هر ترتیب به صورت 
مستقیم با یکدیگر مذاکره کنند. در 
مورد آخرین تحــرکات این هیئت 
باید گفت که رئیس شــورای عالی 
سیاسی یمن پنج شــنبه گذشته با 
هیئت عمانی به همــراه هیئت ملی 
کشورش در جریان ســفر به صنعا 
دیدار کرد. همچنین عربستان اعلام 
کرد که هیئتــی از گــروه انصارالله 
یمــن را به ریــاض دعوت کــرده تا 
طبق ابتکار عمل ســعودی در سال 
۲۰۲۱، گفت وگوها درباره دستیابی 
به آتش بس جامع در یمن و راه حل 
سیاسی برای درگیری در این کشور را 
تکمیل کند اما در این بین باید متوجه 
بود که تحرکات اخیر ولیعهد سعودی 

هم قابل ملاحظه است. 

بن سلمان در مسقط
سفر روز پنجشنبه هیئت عمانی 

به صنعا در حالی اتفــاق افتاد که دو 
روز قبل از این سفر یعنی در سه شنبه 
هفته گذشــته ولیعهد سعودی وارد 
عمان شــده بود. خبرگزاری رسمی 
عربســتان )واس( در این خصوص 
اعلام کــرد که با پایان ســفر محمد 
بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی 
به هند، وی در یک ســفر ویژه وارد 
عمان شد تا با هیثم بن طارق، سلطان 

عمان، دیدار و رایزنی کند. 
روزنامــه ســعودی »الشــرق 
الاوســط«، چاپ لندن در خصوص 
این ســفر نوشت که بن ســلمان در 
دیدار با سلطان عمان درباره تحولات 
منطقــه ای، بین المللــی و روابــط 
دوجانبه و تقویــت روابط اقتصادی 
دو کشور گفت وگو کرده است اما نکته 
مهم این است که سفر بن سلمان به 
مسقط، تنها چند ساعت پس از تماس 
برادرش خالد بن ســلمان با »رشاد 
العلیمی« رئیس شــورای ریاستی  
وابسته به عربستان سعودی و بررسی 
تازه ترین تحولات مربوط به مذاکرات 

مستقیم میان صنعاء و ریاض میان 
دو طرف صورت گرفت. در این راستا 
ســیف الحاضری از رهبــران حزب 
»الاصــلاح« یمن به نقــل از منابع 
دیپلماتیک در خصوص ســفر اعلام 
نشــده بن ســلمان به مسقط گفت 
که احتمال دارد بن سلمان با هیأت 
صنعاء مقیم در مسقط نیز دیدار کرده 

باشد اما به هر ترتیب هیچ خبری در 
این خصوص منتشر نشده است. به هر 
ترتیب بعد از این ســفر، روز گذشته 
)شــنبه( منابع خبری اعلام کردند 
که هیئت صنعاً عازم ریاض شــده و 
احتمال دارد که با ولیعهد عربستان 
در خصوص مسائل مربوط به پرونده 

یمنی مذاکره و دیدار کنند. 
در این خصوص ضیف الله الشامی، 
وزیر اطلاع رسانی دولت نجات ملی 
در صنعا به ســایت خبری المیادین 
گفت که ســفر این هیئت به ریاض 
برای نشــان دادن حسن نیت است، 
اما عربســتان بداند که هیئت صنعا 
نه به دلیل دعوت عربســتان، بلکه با 
میانجیگری عمان به ریاض سفر کرده 
اســت. این در حالی است که وزارت 
خارجه آمریکا از دعوت عربستان از 
هیئت انصارالله برای مذاکره در ریاض 
استقبال و آن را »گامی مهم به سوی 

صلح« توصیف کرده است. 
در خصوص این سفر باید متوجه 
بود که اطلاعات موجود درباره سفر 
محمد بن سلمان، ولیعهد  عربستان 
به مسقط نشان می دهد که او از عمان 
خواسته که نســبت به سفر هیئت 
صنعا به ریاض اقدام کند و در حقیقت 
می توان گفت که عربســتان تلاش 
دارد خود را به عنوان یک میانجی در 
جنگ یمن معرفی کند اما یمنی ها 
معتقدند که ریاض یکی از طرف های 

متجاوز است. 
نکته مهمتر این است که انصارالله 
اعلام کــرده قبــل از این ســفر به 
ســعودی ها اطلاع داده شده بود که 
این دور از مذاکرات که در مســقط 
انجام شــد، ممکن است آخرین دور 
باشــد؛ چراکه به زعم آنها نمی توان 
در مذاکرات ریاض از مسائل انسانی 
صرف نظر کرد و ابتدا ســراغ مسائل 
سیاســی رفت و عملًا موضوع توقف 
جنگ یمن در دست عربستان است. 
این تحرکات در حالی انجام شده که 
منابع خبری عربستان اعلام کردند 
مذاکرات در ریاض در پی سفر هفته 
گذشته مقامات ارشــد آمریکایی به 
عربستان، عمان و امارات برای رایزنی 
با شرکای خود در منطقه و طرف های 
یمنی در خصوص مســیر عملی به 
سوی صلح انجام می شود و به خوبی 
نشان می دهد که ولیعهد عربستان 
به دنبال آن است تا در شرایط فعلی 
منطقه به این بحران 8 ســاله پایان 
دهد اما باید دید کــه ریاض چگونه 
می خواهد به شروط انصارالله جامه 

عمل بپوشاند. 

انصارالله  با بیان اینکه عملًا 
موضوع توقف جنگ یمن 
در دست عربستان است، 
اعلام کرده که این دور از 

مذاکرات که در مسقط انجام 
شد، ممکن است آخرین 
دور باشد، چراکه به زعم 

آنها نمی توان در مذاکرات 
ریاض از مسائل انسانی 

صرف نظر کرد و ابتدا سراغ 
مسائل سیاسی رفت

مذاکرات بن سلمان با 
سلطان عمان در ریاض 

در پی سفر هفته گذشته 
مقامات ارشد آمریکا به 

عربستان، عمان و امارات 
برای رایزنی با شرکای 

منطقه ای خود و طرف های 
یمنی انجام می شود و 

نشان می دهد که ولیعهد به 
دنبال پایان جنگ 8 ساله 

یمن است

فرشاد گلزاری

هیأت یمنی پس از دیدار بن سلمان با سلطان عمان راهی عربستان شد؛

گام مهم ریاض برای برقراری صلح در یمن

تاثیر جنگ اوکراین بر تحولات سیاسی اتحادیه اروپا یکی از محورهایی است 
که عموماً در مورد این مجادله بدان پرداخته نمی شود. داده های کنونی که البته 
چندان از سوی رسانه های اروپا به صورت اخََص بدان پرداخته نمی شود نشان از آن 
دارد که بحران اوکراین آرام آرام می تواند موضع سیاسی برخی از احزاب و جریانات 
سیاسی حاضر در کشورهای اروپایی و به خصوص اروپای شرقی را دگرگون کند 
و آن را به سمت دیگری سوق دهد. در این مورد با سیدبهزاد اخلاقی، کارشناس 

مسائل بین الملل، گفت وگوی کوتاهی انجام دادیم.

جنگ اوکراین از ماه هجدهم خود عبور کــرد و تحولات پیرامون 
این جنگ طی یک سال و نیم گذشته 
در عرصه هــای مختلف قابل 
رهگیری اســت. در شرایط 
کنونی عمده ترین تهدیدی 
که اتحادیــه اروپا را در این 
عرصه به چالش می کشــد، 

چیست؟
جنگ اوکراین را می توان پایان 
مثلث درگیری های غرب و روسیه بر سر 
حوزه های نفوذ دانست. این حوزه های نفوذ 
از آفریقا و خاورمیانه به محل درگیری میان 
روســیه و غرب مبدل شده بود که شاهد 
نبردهای فرسایشــی و طولانی و تلفات 
گسترده  زیرســاخت های اجتماعی و 
اقتصادی در این محل های درگیری 
بوده ایم. سناریوی مشابهی هم در 
مورد جنگ اوکراین وجود دارد با 

این تفاوت که اوکراین از نظر اقتصادی و زیرساخت های کشاورزی یکی از انبارهای 
مهم غلات جهان به شمار می رود و موضوع امنیت انرژی و مواد غذایی را در عرصه 
بین المللی تهدید می کند. این مهم مستقیما به بحث و سوالی که مطرح کردید 
بازمی گردد؛ چراکه برای اروپا و آمریکا بجز موضوع کمک های نظامی و تسلیحاتی 
برای فروکش نکردن شعله جنگ، موضوع نهادهای منطقه ای و باشگاه هایی چون 

ناتو و اتحادیه اروپا یکی از عناصر هویت دهی به این کمک ها به شمار می رود.
اما آنچه نباید از نظر دور داشت آن است که اگر اروپا تصمیم به حضور اوکراین در 
اتحادیه را بگیرید این موضوع مانند »جعبه پاندورایی« خواهد بود که این باشگاه 
پولی و فرهنگی را به چالش می کشد. کشاورزی اوکراین به عنوان نمونه قادر است 
نهادهای کشاورزی در اروپای شرقی به خصوص کشورهایی چون لهستان، اسپانیا 
و ایتالیا را به چالش بکشد. این چالش ها را در حال حاضر در انتخابات لهستان شاهد 
هستیم؛ به طوری که گروه های سیاسی ملی گرا در لهستان با شعارهای ضد اروپایی 
با دو محور مهم کاهش تعاملات سیاسی با اروپا و اتخاذ سیاست های مستقل در 
مواجهه با جنگ اوکراین به طور غیرمستقیم با پیوستن کی یف به اتحادیه اروپا 

مخالف هستند. 
برخی بر این باورند که اگر اروپا با پیوستن اوکراین به ساختار خود 
موافقت نکند عملًا در جنگِ الحاق سرزمین، قاعده را به روسیه واگذار 

خواهد کرد. این مساله را چگونه ارزیابی می کنید؟
یکی از ســناریوهایی که در حال حاضر از نظر دور مانده اســت گســترش 
سرزمین های روسیه به سوی غرب است. روسیه طی سال های گذشته همانطور 
که مشخص است، توانسته بخش های جدا شده از ســرزمین های شوروی را به 
خاک خود الحاق کند. جدا از مسائل سیاســی داخل کرملین و چرایی علت آغاز 
جنگ در سال گذشته، باید به این موضوع هم توجه داشت که مسکو از مناطقی 
که در حال حاضر در تصرفش قرار دارد خارج نخواهد شــد. حالا این اروپاســت 
که باید برای الحاق بخش غربی اوکراین به محــدوده نفوذ خود برای بلند مدت 
تصمیم بگیرد. اورسلا فون درلاین، رئیس کمیسیون اروپا که از حزب میانه مردم 

انتخاب شده است و اصالتی بلژیکی دارد یکی از حامیان اصلی پیوستن اوکراین به 
ساختار اروپا به شمار می رود. او بر این باور است که اگر اروپا برای پیوستن اوکراین 
 سریع تر اقدام نکند بخشی های دیگری در شرق این کشور در اختیار روسیه قرار 

خواهد گرفت. 
از سوی دیگر شخصاً بر این باورم که وضعیت فساد اقتصادی در دولت زلنسکی 
و در عین حال عدم ثبات سیاسی در میان دولت های اروپایی با توجه به تجربه دو 
ضلع دیگر بحران میان روسیه و غرب طی سال های گذشته، می تواند سرنوشت 
اوکراین را به ســناریویی که برای بحران های آفریقایــی و خاورمیانه ای رخ داد 
بسیار شــبیه کند. پروپاگاندای غرب در خصوص سفر اخیر رهبر کره شمالی به 
ولادی وستوک با قطار سبز بسیار پر قدرت ظاهر شــد و تلاش کرد این موضوع 
را به شکلی قوی منعکس کند که روسیه برای تقویت انبارهای تسلیحاتی خود 
متوجه موشک های کره شمالی است و قصد خرید از پیونگ یانگ را دارد که به نظر 
می رسد این موشک ها و ادوات نظامی تغییری در روند جنگ ایجاد نکند؛ همانطور 
که تانک هایی که در خصوص آن صحبت شده بود هم نتوانست این جنگ را وارد 
مسیر تازه ای کند. در پایان بد نیست به این نکته اشاره کنم که اجلاس گروه بیست 
به طور خاص نشان داد که غرب در مورد حذف روسیه در معادلات بین المللی عملًا 
آنطور که در تبلیغاتش منعکس می کند موفق نبوده است. همانطور که پیش تر در 
مورد تحریم هایی که علیه ایران و دیگران وضع کرده بود سیاست های اعلامی اش 

با آنچه در عمل در عرصه بین المللی رخ داد چندان همسو نبود.

در گفت وگوی»توسعه ایرانی« با کارشناس مسائل بین الملل مطرح شد؛

ترس اروپای متحد از جعبه پاندورای جنگ اوکراین

گفت وگو
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شهرنوشت

دیروز خبرگــزاری ایرنــا تیتر زد 
که»ســقز در آرامش کامل اســت «. 
درســت یک ســال پیــش همین 
خبرگزاری دولتی، از تیتری متشکل از 
همین واژه ها برای توصیف وضعیت این 
شهر استفاده کرد. در آن مقطع  در این 
شهر و بسیاری از شهرها نه تنها آرامش 
حاکم نبود بلکه التهاب زبانه می کشید.

نشناســان،  ا رو ز  ا بســیاری 
جامعه شناسان و سیاســیون درمان 
ایــن التهــاب را در شــنیدن صدای 
معترضان و پاســخگویی به مطالبات 
آنها می دانستند؛ اما روند سیاست ها 
برای فرونشاندن این التهاب رنگ و بوی 
دیگری به خود گرفت و نسخه درمانی 

برای آن پیچیده نشد

یک سال پر التهاب و دیگر هیچ!
منشا این التهاب؛ اتفاق آشنایی بود 
که زنان زیادی در تهران و بســیاری از 
شهرهای بزرگ کشــور تجربه کرده 
بودند. ۲۲ شــهریور 1401 »گشت 
ارشــاد« در نزدیکی ایستگاه متروی 
حقانی تهران، مســافری از سقز را به 
قصد ارشاد، دســتگیر کرد. دختر ۲۲ 
ساله  ای که برای تفریحات روزهای آخر 
تعطیلات تابستان به همراه خانواده به 

تهران آمده بود. ماموران اما به تقلای 
برادر نوجوان »مهســا امینی« برای 
ممانعت از بازداشت او که می گفت »ما 
غریبیم در این شــهر... « وقعی ننهاده 
و کار خــود را کردنــد. در جریان این 
بازداشــت مهســا جانباخت و روایت 
رسمی این شــد که ایســت قلبی و 
بیمارهای زمینه  ای منجــر به واقعه 
غمناک مرگ او شده اســت. روایتی 
که خانواده و وکیل هرگــز آن را تایید 

نکردند.
مرگ این زن جوان پس از بازداشت 
او توسط گشت ارشاد، در شرایطی رخ 
داد که خبرهای پرشماری در خصوص 
بگیر و ببندها در حوزه پوشش و حجاب 
اذهان عمومــی را نگران کــرده بود. 
گسترش قرارگاه های عفاف و حجاب 
و ابلاغیه های مختلف در خصوص نوع 
پوشش به ارگان  ها و ادارات، تیراندازی 
مامور  گشت ارشاد در پارک پردیسان به 
بوکسور سابق تیم ملی به دلیل وضعیت 
حجاب همســرش و درگیری دختر 
جوانی با شهروند دیگر در اتوبوس بر سر 
حجاب و دستگیری و پخش اعترافات 
تلویزیونی او ... به اعتقاد کارشناســان 
بیش از پیــش جامعــه را در این باره 
حساس کرده بود. همین موضوع باعث 
شــد تا بار دیگر رویکرد حاکمیت در 
خصوص تعیین نوع پوشش شهروندان 
مورد اعتراض قرار گیرد. اعتراضی که 
این بار از همیشه جدی تر بود و حاکمیت 

را در شرایط ســخت تر از همیشه قرار 
داد. شــرایطی که راه برون رفت از آن 
جز با شنیدن صدای معترضان به نظر 
نمی رســید. هرچند آنچه در یکسال 
اخیر در ایران رخ داد، مانند همیشه مملو 
از نشنیدن صدای مخالفان و امنیتی تر 

شدن هر چه بیشتر فضای کشور بود.

 آنچه از سر گذراندیم 
در یک پاراگراف!

اگر قرار باشد جز گرانی و گسترش 
فقر، آنچه در یک ســال گذشته، از سر 

گذراندیم را در یک پاراگراف خلاصه 
کنیم؛ می شــود به فیلتر پلتفرم های 
خارجی، محدود کردن اینترنت، خط 
و نشان کشیدن  ائمه جمعه، حضور پر 
تعداد نیروهای امنیتی در شــهرهای 
کرد نشین و زاهدان، دستگیری های پر 
تعداد منتقدان و فعالان صنفی، برخورد 
و تعلیق و اخراج دانشجویان و اساتید 
دانشگاه ها و تصویب قوانینی در مجلس 
در جهت جرم انگاری هر چه بیشــتر 
سبک زندگی شهروندان و مواردی از 
این دست اشاره کرد. مواردی که این 
روزها بسیاری از شهروندان را دل زده تر 
از همیشه کرده است به طوری که یا در 
فکر مهاجرتند یا در یک کلام خود را در 

کشور و شهر خود غریب می دانند.

آیا اخطارها راه به جایی می برند؟
یکســال پیش در چنین روزهایی 
در پس عادی جلوه دادن همه چیز از 
سوی مقامات رســمی اعتراضات در 
کشور آغاز شــد. این اعتراضات که در 
بسیاری از جهات با گذشته متفاوت بود، 
موارد مشابهی هم داشت؛ واضح ترین 
تشــابه ها؛ واکنش  برخی از مسئولان 
کشــور در مواجهه با آن بود؛ استفاده 
از همان ادبیات همیشگی در تخطئه 
مخالفان و برچسب هایی که در اغلب 
موارد برای حذف مخالفان و نشنیدن 

صدای معترضان شنیده می شد.
از وزیر کشور گرفته تا فرماندهان 

انتظامــی و دیگران با تکــرار ادبیات 
همیشــگی، اعتــراض و انتقــاد را از 
اغتشــاش جدا کرده و ســپس با یک 

چوب بر همگی می تاختند.
در حالی که هر از چندی از برخی از 
سران قوا زمزمه   هایی از شنیدن صدای 
مخالفان به گوش می رسید، اما خیلی 

زود به فراموشی سپرده می شد.
از تاکید رئیــس قــوه قضائیه بر 
اینکه»آماده اســتماع نقطه نظرات، 
پیشــنهادها و انتقــادات معترضان 
هستیم« گرفته تا وعده ابراهیم رئیسی 
برای تعیین فضــای تجمع معترضان 
و »کرســی های آزاداندیشــی« در 
دانشــگاه ها. اما این کرسی ها نه تنها 
شــکل نگرفت که پای اساتید منتقد 
و حامی دانشجویان با اخراج و تعلیق  
از دانشــگاه ها بریده شد. دانشجویان 
معترض نیز البته با سرنوشتی مشابه 

روبه رو شدند. 
واقعیت این است که برخوردهایی 
از این دست که نشان از آستانه مدارای 
بسیار پایین مسئولان امر دارد، بسیاری 
را از برگزاری نشست های هم اندیشی 
نظیر آنچه در دانشــگاه تهران یا سایر 
دانشــگاه ها و همچنین نشست اخیر 
وزیر کشــور یکســره ناامید می کند. 
این در حالی است که به اعتقاد همین 
کارشناسان و متخصصانی که صدای 
آنها به ســختی به گوش مســئولان 
می رسد؛ پاشنه آشیل دولت ها همین 
حالت اســتغنا و بی نیازی آنها به نظر 

متخصصان حوزه های مختلف است.

 برچسب های معاند، پیاده نظام 
دشمن و... بر پیشانی معترضان

»من آشوبگر نیستم. من اغتشاشگر 
نیســتم. من غربگرا نیستم. من مثل 
خیلی ها فقط معترض هســتم. من 
به نابرابری، به بی عدالتی، به تناقض، 
به بی مســئولیتی و به فســاد آن هم 
به اســم دین معترض هســتم«. این 
نوشــته کاربری در توئیتر بود، در اوج 
اعترضات. زمانی که بسیاری به جرم 
همراهی با اعتراضات پس از مرگ مهسا 
امینی نیروهای غربگرا و مزدبگیرهای 
رســانه های آن ور آبی خطاب شده و 
حتی به این بهانه با آنها برخورد شد. در 
این میان بســیاری از کارشناسان این 
رویکرد حاکمیت را در خط کشی میان 
مردم خطرناک توصیف کرده و هشدار 
دادند این رویه به تقابلی همیشگی بین 

شهروندان و حاکمیت می انجامد. 

بســیاری از جامعه شناســان، 
روانشناســان و در یک کلام دلسوزان 
مردم و کشور، در این میان توجه و حتی 
جامه عمل پوشاندن به برخی مطالبات 
معترضان چون موضوع پوشش و غیره را 
به سود کلیت نظام و آرامش کشور تلقی 
کردند، این در حالی بــود که در اغلب 
تریبون های رسمی، معترضان و زنان 
بی حجاب معاند، پیاده نظام دشمن، 
بازی خورده رســانه های خارجی و ... 

مورد خطاب قرار می گرفتند.

حضور پر شمار نیروهای امنیتی
با گذشــت یک ســال از حوادث 
پرالتهاب کشــور، حال و روز مردم نیز 
مانند شــعارهای مخدوش شده روی 
دیوارها بر اثر آفتاب و باد و باران شــده 
اســت؛ رنگ و رو رفته و کــم رمق. اما 
آنچه این روزها به ویژه دیروز همزمان 
با سالروز مرگ مهســا امینی پررمق و 
چشمگیر بود، حضور پرشمار نیروهای 
امنیتی در اغلب شــهرهای کشور به 
خصوص شــهرهایی که سال گذشته 
اعتراضــات گســترده تری را تجربه 
کردند، بود. تصاویر منتشــر شده در 
شبکه های مجازی حتی نشان می داد 
که در برخی از مناطق بیش از آنکه مردم 
در پی اعتراض باشند ماموران امنیتی 
در پی متفرق کردن مردم هستند و به 

التهاب در فضای شهر دامن می زنند.
ساعاتی پس از آنکه ایرنا در گزارشی 
نوشــت: »با وجود تبلیغات وســیع 
رسانه های معاند و تشویق مردم سقز 
به برپایی تجمع و اعتراض، این شهر هم 
اکنون در آرامش کامل اســت«. حتی 
خبرهایی هم در خصوص کشته شدن 
فردی به نام »فردین جعفری« در شهر 
سقز به دست نیروهای امنیتی منتشر 
شــد. موضوعی که معاون اســتاندار 

کردستان آن را تکذیب کرد.

محدود کردن اینترنت، 
برخورد و تعلیق و اخراج 

دانشجویان و اساتید و 
تصویب قوانینی در مجلس 

در جهت جرم انگاری هر 
چه بیشتر سبک زندگی 

شهروندان  تنها بخشی از 
مواردی است که در یک 
سال گذشته بسیاری از 

شهروندان را دل زده تر از 
همیشه کرده است؛ به طوری 
که یا در فکر مهاجرتند یا در 
یک کلام خود را در کشور و 

شهرشان غریب می دانند

با گذشت یک سال از حوادث 
پرالتهاب کشور، حال و روز 

مردم نیز مانند شعارهای 
مخدوش شده روی دیوارها 

بر اثر آفتاب و باد و باران شده 
است؛ رنگ و رو رفته و کم 

رمق. اما آنچه دیروز همزمان 
با سالروز مرگ مهسا امینی 

پررمق و چشمگیر بود، حضور 
پرشمار نیروهای امنیتی در 
اغلب شهرهای کشور بود؛ 

به طوری که در برخی مناطق 
بیش از آنکه مردم در پی 

اعتراض باشند، ماموران به 
التهاب دامن می زدند
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درمان زنان توسط کادر درمانی 
مرد ممنوع شد!

معــاون دادســتان کل 
در نامــه ای خطاب بــه وزیر 
بهداشت تاکید کرد که حضور 
کادر درمانی مــرد برای زنان 
در بیمارســتان ها ممنــوع 
شــود. به گزارش میزان، غلامعبــاس ترکی گفت: 
معاونت های ذیربط در آن وزارتخانه، متناسب با تعداد 
و توزیع جغرافیایی جمعیت بانوان در سطح استان ها، 
برنامه ریزی لازم به منظور تامیــن و تخصیص کادر 
درمانی زن، اعم از پزشک متخصص زنان و بیهوشی، 
پرســتار، تکنیســین اتاق عمل و... جهت حضور در 
 مراکز درمانی در سراســر کشــور را در دســتور کار 

قرار دهند. 
    

درخواست وزیر ارتباطات از مجلس 
برای مقابله با مافیای فیلترشکن

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات از نمایندگان 
مجلس خواست تا یک بســتر قانونی برای برخورد با 
مافیای فیلترشکن ایجاد کنند. عیسی زارع پورگفت 
مافیای وی پــی ان از نیاز مردم سوءاســتفاده کرده و 
کسب ســود می کند، از این رو مجلس باید یک بستر 

قانونی برای برخورد با آنها ایجاد کند.
    

مدت اعتبار گذرنامه ها تغییر کرد
مدت اعتبار گذرنامه های 
افراد بالای 1۵ سال 10 ساله 
شد. به گزارش مهر، بهادری 
جهرمی ســخنگوی دولت 
گفت: بنا بر پیشنهاد وزارت 
کشور و تصویب هیات وزیران مدت اعتبار گذرنامه ها 
 برای افراد بالای 1۵ ســال از ۵ ســال به 10 سال 

افزایش می یابد.
    

شهادت دو مامور پلیس خراسان جنوبی 
در مبارزه با قاچاقچیان

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی خراسان جنوبی 
گفت: دو تن از ماموران پلیس در عملیات مبارزه با سودا 
گران مرگ آسمانی و یک نفر از کارکنان مجروح شد. به 
گزارش ایسنا، سرهنگ علی اکبر حیدری بیان کرد: 
سروان »حسن طاهری« و اســتواریکم »سجاد زارع 
مقدم« هنگام انجام ماموریت و مبارزه با قاچاقچیان 
مواد مخدر در محور نهبندان به بیرجند جانباختند و 
همچنین ستوان یکم »رســتم تنگسار« مجروح و به 

بیمارستان منتقل شد.
    

تداوم شناورسازی ساعت کاری اداره ها
استاندار تهران گفت: طرح 
شناورسازی ســاعت کاری 
اداره ها در حــال حاضر اجرا 
می شود و تداوم خواهد داشت. 
به گــزارش ایســنا، علیرضا 
فخاری افزود: از ســاعت ۷ تا ۹ صبح برای افرادی که 
می توانند وقت خود را تنظیم کنند، به مسئولین ادارات 
این اختیار داده شده که نسبت به اعمال شناورسازی 
آغاز به کار اقدام کنند. مدارس طبق برنامه گذشته با 
همین ساعت ها تنظیم می شود و مشکلی در این زمینه 

وجود ندارد.
    

۱.۹ میلیون بیمار صعب العلاج 
نشان دار شدند

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران اعلام کرد: 
سازمان بیمه ســلامت ایران بیش از 40 میلیون نفر 
را تحت پوشــش دارد، در همین زمینه روستاییان، 
اقشار فاقد هرگونه بیمه، کارکنان دولت، مددجویان 
تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی و اقشار 
دیگر تحت پوشش این ســازمان هستند. به گزارش 
مهر، محمد مهدی ناصحی افزود: 10۷ بیماری مزمن 
و صعب العلاج تحت پوشــش صندوق قــرار گرفت 
و اطلاعات ۵۳ بیماری نیز در ســامانه بیمه سلامت 
بارگذاری شــده اســت؛ ضمن اینکه نزدیک به یک 
میلیون و ۹00 هزار بیمار نیز در همین رابطه نشــان 

دار شده است.
    

تعیین تکلیف حذف کنکور در مجلس
مجلس هفته آینده موضوع 
کنکور و حــذف تاثیر قطعی 
معدل را تعیین تکلیف می کند. 
به گــزارش ایســنا، مجتبی 
ذوالنور، نایب رئیس مجلس 
گفت: چهارشنبه هفته جاری صحبت مفصلی با رئیس 
مجلس درباره موضوع کنکور داشــتم. در تلاشیم تا 
دوشنبه هفته آینده )۲۷ شهریور( قبل از شروع بررسی 
برنامه هفتم مسئله کنکور در مجلس را تعیین تکلیف 

کرده تا تاثیر قطعی معدل در کنکور حذف شود.

از گوشه و کنار 

موضوع ذرت های آلوده ســیلویی در همدان در حالی 
رســانه ای شــد که در ابتدای امر وزیر جهاد کشاورزی آن 
را تکذیب و ســپس در هیات دولت تلویحا تایید شد. زهر 
تایید این خبر تاسف بار اما این گونه گرفته شد که با حرارت 
می توان این ذرت های آلــوده را به خوراک دام تبدیل کرد. 
این راهکار در حالی از وزیر جهاد و کشــاورزی ارائه شد که 
کارشناسان تاکید دارند ذرت فاسد شده قابل فرآوری برای 

خوراک دام هم نیست.
به گزارش رکنا، در پی وصول گزارشاتی مشخص شد که 
هزار تن ذرت در سیلوهای اســتان همدان فاسد شده اند و 
هزاران تن دیگر هم در آستانه آلودگی است. این مسئله مورد 

تایید مقامات محلی دولتی نیز قرار گرفته بود.

وزیر کشاورزی : هیچ ذرت آلوده ای 
در استان همدان موجود نیست

در پی این گزارشات با ورود دادگستری استان به ماجرا 
از فســاد هزار تن دیگر جلوگیری به عمل آمد و با همراهی 
مقامات دولتی ذرت های آفت زده بــرای بزرگترین تولید 
کننده تخم مرغ کشور ارسال شد تا پس از فرآوری به عنوان 
خوراک طیور استفاده شــود. اما وزیر کشاورزی در تاریخ 
۲1 شــهریورماه 140۲ به طور کلی وجود ذرت های فاسد 
در استان همدان را تکذیب کرد و تاکید داشت: هیچ ذرت 
آلوده ای در اســتان همدان موجود نیست. ذرت ها گواهی 
بهداشــت دارند،داشتند و دارند و آزمایشــات لازم نیز در 
چندین نوبت روی آنها انجام گرفته اســت. مشکل خاصی 
نداشت.اســتان همدان به عنوان یکی از استان های غربی 

کشور در واقع پایلوت ذخایر اســتراتژیک ما برای مناطق 
غربی کشور است.

دادگستری همدان اظهارنظر وزیر کشاورزی را 
ناصحیح اعلام کرد

در همان زمان روابط عمومی دادگستری استان همدان 
ضمن ناصحیح خواندن اظهارات وزیر جهاد کشــاورزی، 
گزارش اعلام شــده در مورد وضعیت نامناسب ذرت های 
موجود در اسدآباد همدان را نتیجه جمع بندی و اجماع نظر 
گزارش مراکز تخصصی و مراجع نظارتی متعدد و ســپس 

بررسی اسناد و حضور نظارتی میدانی مسئولان دادگستری 
استان همدان در محل دپوی نهاده های استراتژیک دانست 
و اعلام کرد: پس از اعلام مراجع نظارتی و همچنین مراکز 
تخصصی، موضوع در دســتور کار ویژه دادگستری جهت 

جلوگیری از تضییع حقوق بیت المال قرار گرفت.
روابط عمومی دادگســتری همدان افزوده بود: غیر از 
بازدید نظارتی میدانی انجام شده که همه اطراف موضوع 
در آن بررسی شده است بررسی اســناد موجود در سوابق 
این پرونده نشان می دهد، از شــروع سال 140۲ نهاد های 
مختلفی در اســتان از جمله اداره کل دامپزشکی استان 

همدان و شرکت سهامی پشتیبانی دام کشور که هر دو زیر 
نظر وزارت جهاد کشاورزی فعالیت می کنند در نامه های 
متعددی نسبت به آلوده شدن ذرت های موجود در سیلوی 

شماره ۶ انبار اسدآباد همدان هشدار داده بودند.

سخنگوی دولت: یک سیلو فقط آلوده بود و 
قابل اهمیت نیست

در ادامه این ماجرا و بعد از سخنان وزیر جهاد کشاورزی و 
تکذیب آلوده بودن ذرت های آلوده اما سخنگوی دولت یک 
روز بعد با تایید وجود ذرت های آلوده ، گفت که یک ســیلو 
فقط آلوده شده که مسئله قابل پردازش و اهمیتی نیست. 
ســخنگوی دولت اما نگفت که همین یک سیلو ۶ هزار تن 

ظرفیت داشته است.

وزیر کشاورزی: ذرت های فاسد قابل فرآوری
 برای خوراک دام است

و اما وزیر کشــاورزی در تاریخ ۲۲ شهریورماه 140۲ د 
رجلسه هیات دولت اما با تایید تلویحی ماجرای ذرت های 
آلوده گفت با حرارت می توان آن ها را پاکســازی کرد و به 

خوراک دام تبدیل کرد!

ذرت های فاسد برای خوراک دام هم 
قابل استفاده نیست

البته وزیر جهاد نگفت که ذرت فاسد شده قابل فرآوری 
برای خوراک دام هم نیست و صرفا با شرایطی خاص ممکن 

است در مصار صنعتی استفاده شود.
حال سوال اینجاست؛ ذرت مرغوبی که به صورت سالم 
می توانسته مورد استفاده قرار بگیرد و با هزینه ارز فراوان از 
بیت المال وارد کشور شده است چرا طی یک فرایند معیوب، 
فاسد شده و به ناچار با هزینه ای دوباره و البته افت ارزش و 

قیمت باید به خوراک دام یا مصارف صنعتی تبدیل شود؟

6 هزارتن ذرت وارداتی از جیب بیت المال فاسد شد

تناقض گویی وزیر جهاد؛ از تکذیب تا تأیید و ارائه راهکار غیرعملی

گزارش

آنچه یک سال گذشته بر ایران گذشت؛

التهابی که نسخه درمانی برای آن پیچیده نشد

سعیده علیپور
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کرمانشاه-کبودی،خبرنگارتوسعه 
ایرانی: مدیر کل غله و خدمات بازرگانی 
اســتان کرمانشــاه  گفت: با توجه به 
ادامه روند برداشــت گندم در برخی 
مناطق سردسیر اســتان کرمانشاه 

مراکز منتخب خریــد تضمینی در 
مناطق سردسیر استان کرمانشاه آماده 
خدمات دهی به کشاورزان می باشند 

بــا ادامــه روند خریــد تضمینی 
گندم در مناطق معتدل و سردســیر 

استان کرمانشاه  ، خرید تضمینی این 
محصول ارزشــمند از مرز 806 هزار 
تن گذشــت .  مدیر کل غله و خدمات 
بازرگانی استان کرمانشــاه گفت : از 
ابتدای فصل خرید تضمینی تا کنون 

بیش از 806 هــزار و 172 تن گندم 
از کشاورزان اســتان کرمانشاه با نرخ 
مصوب هر کیلو گــرم 15 هزار تومان 

خریداری شد . 
ملکشاهی تعداد کل مراکز خرید 

تضمینی سطح اســتان را 57 مرکز 
شــامل 7 مرکز دولتی ، 37 سیلوی 
بخش خصوصی و 13 مرکز مباشرین 
تعاونی روســتایی اعلام کرد و اظهار 
داشــت : این مراکــز از دهه ســوم 
اردیبهشــت ماه فعالیت خود را آغاز 
نمودند و برخــی مراکز منتخب ما در 
شهرستان های کرمانشــاه و سنقر و 
کلیایی تا پایان شهریور ماه و تا پایان 
برداشت خوشــه های طلایی گندم 
در این مناطق به فعالیــت خود ادامه 
خواهند داد .  این مقام مسئول افزود : با 
تلاش دولت خدمتگزار ، پیگیری های 
استاندار محترم و به ومساعدت معاون 
محترم وزیر و مدیر عامل شرکت مادر 
تخصصــی بازرگانی دولتــی ایران تا 
کنون بیش از 8 هــزار و 989 میلیارد 
و 100 میلیــون تومــان از مطالبات 
کشاورزان کرمانشــاهی یعنی بالغ بر 
74 درصد از کل مطالبات ثبت شده در 
سامانه بانک کشاورزی ، پرداخت شد و 
امیدواریم بزودی شاهد تسویه حساب 
کامل مطالبات گندمکاران کرمانشاهی 
باشــیم چرا که پرداخت ها بصورت 
متمرکز توسط دولت صورت می پذیرد 
و استان هیچ دخالتی در پرداخت این 

مطالبات ندارد 
ملکشــاهی در خصــوص پیش 
بینی خرید تضمینی گندم در استان 
کرمانشاه گفت : در ابتدا ما پیش بینی 
رقم 600 هزار تن را در ســطح استان 
کرمانشاه داشــتیم اما خوشبختانه 
امسال با توجه به شرایط خوب جوی در 
استان و مدیریت خوب سازمان جهاد 
کشاورزی شاهد رشــد 52 درصدی 
خرید تضمینی گندم نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته هستیم . 

  ادامه فعالیت مراکر منتخب خرید تضمینی گندم در استان کرمانشاه

 مدیر کل غله و خدمات 
بازرگانی استان کرمانشاه  
گفت: با توجه به ادامه روند 

برداشت گندم در برخی 
مناطق سردسیر استان 
کرمانشاه مراکز منتخب 

خرید تضمینی در مناطق 
سردسیر استان کرمانشاه 

آماده خدمات دهی به 
کشاورزان می باشند 

گرگان-آذری،خبرنگارتوسعه ایرانی :  فرمانده تیپ 230 متحرک هجومی 
شهید اســدالله متاجی ارتش جمهوری اســلامی ایران از مهارت آموزی به 
کارکنان وظیفه ارتش در گرگان حول محورهای محیط کار واقعی، کلاسیک 

و کشاورزی خبر داد.
سرهنگ علی اکبر عرب،  به تشریح بخشی از عملکرد قرارگاه مهارت  آموزی 
کارکنان وظیفه ارتش جمهوری اســلامی ایران »استان گلستان« در بهار و 
تابستان سال جاری پرداخت و اظهار کرد: از ابتدای ســال 1402 تاکنون با 
تلاش های مجموعه 91 دوره آموزشی برای کارکنان وظیفه برگزار شد و یک 

هزار و 21 نفر آموزش های لازم را در رشته های مختلف دیدند.
وی با بیان اینکه در پادگان »گرگان« در مجموع 37 دوره فنی و حرفه ای 
برگزار شد که 243 نفر در این دوره شرکت کرده و مدارک مربوطه را اخذ کردند، 
ادامه داد: در دوره فنی و حرفه ای کلاسیک هشت دوره برای 112 نفر، محیط کار واقعی 25 دوره برای 55 نفر و در جهاد 

کشاورزی چهار دوره برای 76 نفر برگزار شد.
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ارتش در استان گلستان با اشــاره به اینکه در مدت مذکور 35 دوره برای 224 نفر در 
پادگان »نوده خاندوز« برگزار شد، افزود: در کلاسیک سه دوره برای 43 نفر، محیط کار واقعی 28 دوره برای 99 نفر و در 

جهاد کشاورزی چهار دوره برای 82 نفر برگزار شد.
وی با تأکید بر اینکه دوره های فنی و حرفه ای قرارگاه در منطقه »شــاهرخت« مرز افغانستان هم برگزار می شود، 
خاطرنشــان کرد: در این منطقه در مجموع 19 دوره برای 554 نفر برگزار شد که اســتقبال در این منطقه نسبت به 

پادگان های گرگان و نوده خاندوز قابل توجه بود.
سرهنگ عرب اضافه کرد: در دوره کلاســیک 10 دوره برای 339 نفر، محیط کار واقعی هفت دوره برای 95 نفر و در 

جهاد کشاورزی 2 دوره برای 120 نفر برگزار شد.
وی بر لزوم بهره بردن از دوران خدمت در مهارت آموزی و فکر کردن به اشتغال مورد نیاز استان ها و مناطق مختلف 
تأکید کرد و گفت: در این صورت است که مناطق مختلف کشور بر اساس ظرفیت ها توانمند، پویا، شاد و بانشاط می شود

 گرگان-آذری،خبرنگارتوســعه ایرانــی : مدیــرکل حفظ آثار و 
ارزش های دفاع مقدس گلستان گفت: هزار پیشکسوت زن عرصه دفاع 

مقدس در استان در هفته دفاع مقدس تجلیل خواهند شد.
محمدرضا کاظمی در شــورای هماهنگی حفظ آثار و ارزش های 
دفاع مقدس استان گلســتان اظهار کرد: رهبر انقلاب اسلامی تأکید 
دارند اجازه ندهید یاد و خاطره دفاع مقدس از خاطر برود و امید است 

این فرمایش رهبر انقلاب اسلامی سرلوحه کار ما قرار گیرد.
 مدیرکل حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس گلستان ادامه داد: 43 
مناسبت را از ابتدای سال ابلاغ کردیم و ســتاد و کارگروه های آن نیز 
تشکیل شده و یکی از این مناســبت ها برنامه هفته دفاع مقدس است 

که باید مورد اهتمام قرار گیرد.
 کاظمی بیان کرد: یکی از برنامه های مهم هفته دفاع مقدس تجلیل از پیشکســوتان و ایثارگران اســت 
چند سالی است این برنامه اجرا می شود و در ســال 99 نزدیک به یک میلیون نفر از پیشکسوتان در سراسر 

کشور تجلیل شد.
 محمدرضا کاظمی در شورای هماهنگی حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس استان گلستان اظهار کرد: 
رهبر انقلاب اســلامی تأکید دارند اجازه ندهید یــاد و خاطره دفاع مقدس از خاطر برود و امید اســت این 

فرمایش رهبر انقلاب اسلامی سرلوحه کار ما قرار گیرد.
 وی افزود: در 29 شــهریور به صورت ارتباط تصویری با رهبر انقلاب اسلامی این مراسم برگزار می شود 
همچنین امسال 20 هزار نفر از زنان فعال در عرصه دفاع مقدس و همســران ایثارگران در گلستان تجلیل 

خواهند شد.
 این مقام مســئول خاطرنشــان کرد: رژه نیروهای مســلح، رونمایی از کتاب، حضور و ســخنرانی در 
نمازجمعه، دیدار از ایثارگران و خانواده شــهدا از جمله برنامه هایی اســت که در هفته دفاع مقدس به آن 

تأکید می شود

تجلیل از ۲۰ هزار پیشکسوت زن عرصه دفاع مقدس در گلستانمهارت آموزی کارکنان وظیفه ارتش در گرگان

اراک –غلامی،خبرنگارتوســعه ایرانی : سرپرست 
شهرداری اراک گفت:کلیه عوامل اجرایی شهرداری در 
تلاش بودند که مراسم پیاده روی اربعین حسینی در شهر 
اراک با کمترین نقص و به بهترین نحو ممکن برگزار شود 
که الحمدالله با همکاری حداکثری و حضور پرشور مردم 
شهید پرور اراک این مراسم بسیار باشکوه برگزار گردید 
که جادارد از از عموم شــهروندان اراکی بابت این حضور 

تشکر نماییم.
مجتبی قاســمی در خصوص خدمات فرهنگی ارائه 
شده توسط شهرداری ویژه مراســم پیاده روی اربعین 
حســینی در اراک، گفت: راه اندازی ایستگاه فرهنگی 
و غرفه های صلواتــی ابتــدای ورودی امامزاده محمد 
عابد)ع(، سایبان 1000 متر مربعی به همراه استیج جهت 
استراحت زائران و اجرای برنامه های فرهنگی مختلف از 

جمله تعزیه ، مداحی ، ســرود و … و کمک در برقراری 
بیش از 20 موکب و ایستگاه های صلواتی و فرهنگی در 
مسیر راهپیمایی، بخشی از اقدامات فرهنگی مجموعه 
مدیریت شهری اراک ویژه مراســم راهپیمایی اربعین 

بوده است.
وی در ادامه افزود: ارائه خدمات فرهنگی از جمله گروه 
سرود و مداح به مواکب متقاضی، ارائه و توزیع محصولات 
فرهنگی از جمله زیارت نامه اربعیــن و اقلام فرهنگی 
در بین زائرین و مواکب، همکاری با ســازمان تبلیغات 
اسلامی و هیئات فرهنگی و … در ارائه خدمات به زائرین، 
نصب بنرهای فرهنگی موضوعی و اطلاع رسانی از دیگر 
اقدامات انجام شده شــهرداری در حوزه فرهنگی ویژه 
برگزاری هرچه بهتر مراسم راهپیمایی اربعین حسینی 

در شهر اراک بوده است.

همدان-مریم قاسمی،خبرنگارتوسعه ایرانی-  مدیر 
عامل شرکت آب و فاضلاب اســتان همدان از پیشرفت 
85 درصدی مخزن 10 هــزار مترمکعبی امید اکباتان 

خبر داد.
فرهاد بختیاری فر این پروژه را یکی از پروژه های در 
دست اقدام در راستای انجام پروژه های جهاد آبرسانی 
عنوان کرد و افزود: ســاخت مخزن 10 هزار مترمکعبی 
امید اکباتان به پیمانکاری قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( 
در قالب پروژه های محرومیت زدایی استان با پیشرفت 

فیزیکی 85 درصد در حال انجام است.
وی اعتبار ایــن طرح را 285 میلیــارد ریال از محل 
اعتبارات جهاد آبرسانی دانست و گفت: با اجرای این طرح، 
آب ذخیره مورد نیاز مجتمع آبرسانی روستای سنگستان 

و بخشی از شهر همدان تامین می شود.

مدیرعامل آبفای استان همدان با بیان اینکه موضوع 
آبرسانی به روستاهای محروم با مصوبه ابلاغی از سوی 
وزارت نیرو در حال حاضر با همکاری قرارگاه سازندگی 
امام حسن مجتبی)ع( در استان درحال پیگیری است، 
افزود: بر اساس این همکاری در قرارداد اول به 160 روستا 
با جمعیت بیش از 20 خانوار آبرســانی می شود که در 
مجموع بیش از 500 میلیارد تومان اعتبار برای اجرای 
این طرح در نظر گرفته شده است. فرهاد بختیاری فر این 
پروژه را یکی از پروژه های در دست اقدام در راستای انجام 
پروژه های جهاد آبرســانی عنوان کرد و افزود: ساخت 
مخزن 10 هزار مترمکعبــی امید اکباتان به پیمانکاری 
قرارگاه امام حســن مجتبی)ع( در قالــب پروژه های 
محرومیت زدایی استان با پیشرفت فیزیکی 85 درصد 

در حال انجام است.

به همت شهرداری اراک انجام شد:
 راه اندازی ۲۰ موکب فرهنگی و ایستگاه صلواتی

 در مسیر پیاده روی جاماندگان اربعین

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان همدان خبرداد
 پیشرفت ۸۵ درصدی

 مخزن ۱۰ هزار مترمکعبی امید      اکباتان

خبرخبر

پیشرفت ۶۵ درصدی پروژه 
بهسازی لندفیل سراوان رشت

 رشــت-مرجان گودرزی،خبرنگار توسعه 
ایرانی : شهردارشــهردار رشــت گفت: پروژه 
بهســازی و ســاماندهی لندفیل ســراوان به 

پیشرفت فیزیکی 65 درصد رسیده است.
رحیم شــوقی، شهردار رشــت در بازدید از 
پروژه بهسازی و ساماندهی لندفیل سراوان و با 
توضیحات مشاور و پیمانکار پروژه جزئیات پروژه 
احیای مجدد سراوان و ساماندهی زباله های دپو 

شده را بررسی کرد.
او با بیان اینکه پروژه بهسازی لندفیل سراوان 
رشــت همینک حدود 65 درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد، گفت: در حال حاضر حدود 7 هکتار 

از اراضی لندفیل کاملا کاور شده است.
شهردار رشت افزود: قرار است کل منطقه که 
مساحت آن بالغ بر 21 هکتار است به شکل کامل 
پوشانده شود تا از نفوذ شیرابه به سمت اراضی 
و آب های سطحی و زیرســطحی جلوگیری به 

عمل آید.
به گفته شوقی، ســاماندهی زباله های دپو 
شده، کاور کردن محل دفن پس از ایجاد شیب 
مناسب، هدایت شیرابه ها به یک حوضچه، پمپاژ 
شیرابه ها به سمت محل تصفیه خانه، ممانعت از 
ریزش زباله ها با دیواره سازی و ایجاد پشته های 
خاکی و جلوگیری از اختلاط آب باران با شیرابه ها 
از جمله اهداف اجرای پروژه بهســازی لندفیل 
سراوان محسوب می شود. منطقه سراوان در 17 
کیلومتری رشت در جوار جنگل های هیرکانی 
نزدیک به 4 دهه میزبان دپو و دفن زباله این شهر 

و چند شهرستان دیگر است.

 مشارکت فعال شرکت آبفا 
استان مرکزی در ارائه خدمات 

به زائرین اربعین
اراک –غلامی،خبرنگارتوســعه ایرانــی : 
حشــمت اله عباســی مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب اســتان مرکزی از اعزام 2 دســتگاه 
تانکرها آبرسان این شرکت به همراه یک دستگاه 
جنتکس فاضلاب شهری و یک دستگاه خودرو 
دوکابین کاپــرا به همراه 5 نفــر از همکاران به 
استان های ایلام و کردستان برای ارائه خدمات 

به زائران اربعین حسینی خبر داد.
وی با بیان اینکه این شــرکت هرساله برای 
خدمت رسانی به مشتاقان اهل بیت و حضرت 
سید الشــهدا )ع(، تجهیزات خود را به مرز های 
غربی کشور اعزام می کند، در این رابطه گفت : از 
ابتدای شهریورماه با هماهنگی های ستاد اربعین 
استانداری مرکزی و ســتاد هماهنگی اربعین 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور ، 2 دستگاه 
تانکر سیار آبرسان در مرز مهران استان ایلام و 
مرز باشماق استان کردستان مستقر سدند و به 
زائران کربلای معلی در مسیر پیاده روی اربعین 
خدمات ارائه دادند. عباسی افزود: علاوه بر تانکر 
های آبرسان ، یک دســتگاه جنتکس فاضلاب 
جهت شستشوی شبکه و خطوط انتقال فاضلاب 
و یک وانت دوکابین کاپرا در مرز مهران به ارائه 

خدمات پرداختند.

هوش مصنوعی در خدمت 
مشترکان گاز مازندران

ســاری –درخشنده،خبرنگارتوسعه ایرانی 
: قاسم مایلی رســتمی ، مدیرعامل شرکت گاز 
مازندران با تاکید بر لزوم گذر از شیوه های قدیمی 
ارائه خدمات و استفاده از دانش روز با هدف ایجاد 
تحولات مثبت در خدمت رسانی به شهروندان از 
برنامه ریزی به منظور استفاده گسترده از فناوری 
های نوین در مجموعه گاز مازنــدران خبر داد و 
گفت: به دنبال اجرای طــرح تخصیص پاداش 
به مشــترکان خانگی که توانسته اند مصرف گاز 
خود را نسبت به سال گذشته کاهش دهند این 
شــرکت با اســتفاده از هوش مصنوعی و ارسال 
پیامک به مشــترک ، با هدف شناســایی رفتار 
مصرفی مشترکان و ارائه بازخوردهای اختصاصی 
به آنان را در دستور کار خود قرار داده است. »مایلی 
رستمی« افزود: در این فرآیند داده های مربوط به 
مشترکان، تحلیل و در گروه های تعریف شده بر 
اساس مولفه هایی همچون میزان مصرف، دسته 
بندی و بر طبق این گروه بندی، داده های مورد نیاز 
مشترکان در اختیار آنان قرار خواهد گرفت. »سید 
عسگری حسینی« مجری این طرح نیز یادآور شد: 
در این حالت می توان به ویژه در شرایط اوج مصرف، 
به گروه های منتخب مشترکان بر اساس داده های 
طبقه بندی همچون میزان مصرف، اطلاع رسانی 
کرده و ضمن ارائه اطلاعات از وضعیت شبکه گاز، 
مخاطبان را با راهکارهای کاهش مصارف مازاد 

آشنا کرد.

استانها

اصفهان-مریم مومنی ، خبرنگارتوســعه ایرانی : نمدیر 
عامل آبفای استان اصفهان گفت : بهره برداری از فاز نخست 
پروژه تقویت آبرسانی به هسته مرکزی شهر اصفهان در کمتر 

از 30 روز آینده انجام می شود.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان از بهره برداری فاز نخست 
پروژه تقویت آبرسانی به هسته مرکزی شهر اصفهان تا یک 

ماه آینده خبــر داد که نتیجه اجرای ایــن عملیات کاهش 
افت فشــار آب خیابان های کهندژ، مــدرس نجفی، محله 
های برزان و مهدیه است. حســین اکبریان با اشاره به ادامه 
اجرای عملیات تقویت شبکه آبرسانی به هسته مرکزی شهر 
اصفهان گفت: با تلاش مسئولان امر مجوزهای لازم از سوی 
شهرداری جهت اجرای این پروژه تمدید شد و از نیمه شهریور 

ماه عملیات لوله گذاری انتقال شبکه آب به هسته مرکزی 
شهرآغاز شــد. وی تصریح کرد: بخش اول این پروژه شامل 
اتصال خط خیابان صمدیه به خیابان آتشگاه به طول 1850 
متر است که عملیات لوله گذاری، پرسازی و متراکم سازی 
بستر ترانشه عملیاتی شد. مدیرعامل آبفای استان اصفهان 
افزود: وجود تاسیسات زیربنایی متعدد از قبیل خط پرفشار 
گاز شهری، شــبکه مخابرات، کلکتور جمع آوری فاضلاب 
و شــبکه توزیع آب آشــامیدنی و آب فضای سبز ، ازجمله 

مشکلات حین اجرای این پروژه بوده است.

اکبریان به برخی دیگر از چالــش های حین اجرای این 
پروژه پرداخت و خاطر نشــان کرد: اخذ مجوزهای لازم از 
مراجع مربوطه ، بار ترافیکی موجود ، عبور از عرض خیابان ها 
با وجود تاسیسات متعدد زیربنایی از چالش های حین کار 
بوده ، این درحالیست که برای ادامه اجرای این پروژه با سختی 
هایی از قبیل عملیات لوله گذاری در عرض خیابان آتشگاه 
، عبور خط انتقال اجرایی از عرض بزرگراه شــهید خرازی 
، اجرای عملیات در ایســتگاه مترو و اتوبان شهید خرازی 

مواجه خواهیم شد.

کمتر از یک ماه   دیگر انجام می شود؛
بهره برداری از فاز نخست پروژه تقویت آبرسانی به هسته مرکزی شهر اصفهان

خبر
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کمیته انضباطی بلافاصله بعد از تشکیل 
جلسه در مورد بررسی شکایت های مطرح 
شده علیه سپاهان، تصمیم نهایی اش را در 
مورد این باشگاه گرفت. تیم اصفهانی با کسر 
چهار امتیاز و البته جریمه باورنکردنی 40 
میلیارد تومانی روبه رو شده است. این اولین 
حکمی است که در مورد قانون جدید نقل و 
انتقالات صادر می شود. ظاهرا فدراسیون 
قصد دارد به هر قیمتی از این قانون دفاع 
کند اما جریمه های در نظر گرفته شــده 
برای باشگاه ســپاهان، بیشتر در جهت 
درآمدزایی برای خود فدراســیون لحاظ 
شده اند! همچنین شنیده می شود پرونده 
پرسپولیس هم به کمیته انضباطی رفته و 

احتمال دارد از این تیم هم امتیاز کم شود. 

صدرنشینی که دیگر صدرنشین نیست
ســپاهان مورایس هر چهار بازی ابتدایی اش 
در لیگ را با برد پشت سر گذاشته بود و با 12 امتیاز 
کامل در صدر جدول رده بنــدی لیگ برتر دیده 
می شــد. حالا اما همین تیم چهار امتیاز از دست 
داده و تنها هشت امتیاز در جدول رده بندی لیگ 
برتر دارد. بدون آن که امتیازهای تیمی در جدول، 
بیشتر شده باشد. این دومین حکم انضباطی فصل 
پس از کسر سه امتیاز از باشگاه شمس آذر به شمار 
می رود و شرایط خاصی را در جدول لیگ برتر به 
وجود می آورد. تیم مورایــس حالا در رده چهارم 

جدول رده بندی لیگ برتر دیده می شود.

قرارداد ارزی و یک ماجرای عجیب
یکی از دلایلی که موجب محرز شدن تخلف 
در باشگاه سپاهان شــده، امضای قرارداد ارزی با 
بازیکنان داخلی اســت. خود سپاهانی ها تاکید 
دارند که به هیچ وجه با نفرات داخلی، قرارداد ارزی 
نبسته اند. جالب اینکه هم آنها درست می گویند 
و هم کمیته انضباطی! ســپاهان با کاوه رضایی، 
قرارداد ارزی نبســته اما در این قرارداد بندی را 
گنجانده که قیمت آن در صورت بالا رفتن دلار به 
همان نسبت بیشتر خواهد شد. این قرارداد شاید 
در ظاهر ارزی نباشــد اما نوسان قیمت دلار روی 
آن تاثیر دارد. پس در واقعیــت، این قرارداد ارزی 

محسوب می شود!

از 25 درصد تا 200 درصد
مشکل بزرگ دیگری که برای سپاهان به وجود 
آمده، بالا رفتن قابل توجه رقم دستمزدها در سال 

آینده است. این تیم برای ماندن زیر سقف بودجه 
این فصل، بخش بســیار کوچکی از رقم قرارداد 
بازیکن ها را برای این فصل بسته و بقیه رقم را به 
فصل بعد موکول کرده است. آن هم در حالی که 
بر اساس قانون، افزایش دستمزد نباید بیشتر از 25 
درصد باشد. جالب اینجاست که باشگاه سپاهان 
از همین حالا برای 6 بازیکن و کادر فنی، ســقف 
بودجه فصل آینده را تقریبا پر کرده اســت. این 
بحرانی است که می تواند آینده باشگاه را به شدت 

تحت تاثیر قرار بدهد.

6 بازیکن در خطر، عیسی بدون تیم
به جز جریمــه ســنگین و باورنکردنی 40 
میلیاردی و البته کسر چهار امتیاز، سپاهان باید 
قرارداد 6 بازیکنش را اصلاح کند. در غیر این صورت 
این نفرات اجازه بازی برای تیم را نخواهند داشت. 
پیام نیازمند، رضا اســدی، رضا شکاری، هادی 
محمدی، کاوه رضایی و احسان پهلوان، بازیکنانی 
هستند که تا زمان اصلاح نشــدن قراردادشان، 
نمی توانند برای سپاهان در رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران به میدان بروند. به این فهرست باید 
برایان دابو و عیسی آل کثیر را هم اضافه کرد که با 
شرایط به وجود آمده، دیگر شانسی برای همراهی 
تیم در رقابت های مختلف ندارنــد. البته گفته 
می شود عیســی با توجه به رقمی که از سپاهان 
دریافت کرده، نمی تواند در فوتبال ایران برای تیم 

دیگری هم بازی کند.

چرا سه-هیچ نشد؟
مهدی تاج مدتی قبل به وضــوح اعلام کرده 
بود که اگر تیمی ســقف را رعایــت نکند، نتیجه 
بازی هایش در لیگ سه بر صفر به سود رقبا خواهد 
شد. با این حال رییس کمیته انضباطی حتی قبل از 
صدور حکم چنین احتمالی را رد کرد. البته که سه بر 
صفر شدن یک مسابقه، نیاز به ثبت شکایت در زمان 

قانونی دارد. از بین چهار حریف این فصل سپاهان، 
استقلال و پیکان به موقع از این تیم شکایت کردند، 
ذوب اصلا شکایت نکرد و شــکایت تراکتور هم 
خیلی دیر واصل شد. با این حال رای نهایی کمیته 
انضباطی با وعده های رییس فدراسیون فوتبال 
هماهنگ نیســت. در این مورد باید به یک سوال 
بزرگ دیگر هم فکر کــرد. اینکه عدد چهار دقیقا 
از کجا آمده است؟ در آیین نامه که چنین عددی 
لحاظ نشده اســت. چرا مثلا از سپاهان سه یا پنج 
امتیاز کسر نمی شود؟ این مساله ای است که به نظر 
می رسد سلیقه کمیته انضباطی نیز در آن دخیل 
بوده است. این کمیته حالا با این جریمه سنگین، 
به درآمدزاترین نهاد فوتبال ایران تبدیل شده است.

سپاهان: این کار مافیاست!
باشــگاه ســپاهان به هیچ وجه این رای را 
نپذیرفته و آن را کار »مافیا« دانسته است. آنها 
تصمیم دارند پرونده را در نهادهای بین المللی 
پیگیری کنند. هواداران و ســتاره های این تیم 
نیز بسیار عصبانی به نظر می رسند. با این حال 
ســپاهان به احتمال زیاد مرتکب این تخلف ها 
شده و بعید است فیفا در قوانین داخلی فوتبال 
دخالت کند. شــاید در هر کشــور دیگری، این 
خبر موجب اســتعفای همه مدیران باشــگاه 
شــود. اتفاقی که هنوز در ســپاهان رخ نداده 
 و بعید اســت کــه در روزهــای پیــش رو نیز 

رخ بدهد. 
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رضایت قلبی باقری حاصل نشد
مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان امروز به پایان 
می رسد اما کار تیم ملی بانوان ایران روز جمعه در این 
میدان به پایان رسید. جایی که الهام حسینی در دسته 
المپیکی 81 کیلوگرم روی تخته رفت و درنهایت با 
ایستادن در رده پانزدهم،  یک خاطره تلخ را از ریاض 
به یادگار گذاشت. درمجموع تیم ملی وزنه برداری 
زنان ایران با چهار نماینده در قهرمانی جهان 202۳ 
عربستان شرکت کرد؛ در دسته 64 کیلوگرم ریحانه 
کریمی سیزدهم و فاطمه کشاورز بیستم شدند. الهام 
حسینی در دسته 81 کیلوگرم پانزدهم جهان شد. 
الهه رزاقی نیز در حرکت یک ضرب و مجموع دسته 
۷6 کیلوگرم اوت کرد امــا در دوضرب پنجم جهان 
شد. کوروش باقری اما انتظار رکوردهای بیشتر را از 
تیمش داشت. سرمربی تیم ملی بانوان درباره عملکرد 
شاگردانش چنین توضیح داد:»ریحانه کریمی با اینکه 
به تازگی تغییر وزن داده و به دسته 64 کیلوگرم آمده 
اســت، فوق العاده کار کرد. فاطمه کشاورز به نظرم 
خوب کار کرد. در یک ضرب یک کیلوگرم رکوردش 
را ارتقا داد و در دوضرب هم اگر بحث رقابتش با ریحانه 
کریمی نبود به نظرم می توانست خیلی بهتر از این 
وزنه بزند. الهه رزاقی در حرکت یک ضرب اصلا خوب 
کار نکرد و با اینکه روی وزنه هایش تســلط داشت، 
متاسفانه اوت شد. فکر می کنم بیشتر بحث روحی 
و روانی مطرح بود و مســئولیت این اتفاق هم با من 
است. معتقدم که رزاقی می تواند بهتر از این باشد. با 
این حال این طور نیســت پای ورزشکاری که نتواند 
شرایط را درک کند و خودش را با شرایط وفق دهد 
بنشینیم.« او درنهایت درخصوص حسینی گفت:» 
الهام حسینی آســیب دیدگی قدیمی داشت و یک 
ماه پیش دوباره اذیتــش کرد و مدتی تمرین خوبی 
نداشت. چند هفته ای بود که دوباره شرایطش در حال 
بهترشدن بود. درست است نسبت به قهرمانی آسیا 
رکوردهای کمتری زد اما به خاطر اینکه این مسابقات 
قهرمانی جهان یکی از مراحل اصلی کسب سهمیه 
المپیک بود، حتما باید شرکت می کرد.« باقری در 
پایان ابراز امیدواری کرد شــاگردانش در بازی های 

آسیایی وزنه های بهتری بزنند.

والیبال در جست وجوی طلای سوم
بازی های آسیایی هانگژو بعد از یک سال تاخیر، 
پنج روز دیگر آغاز می شــود. مسابقاتی که از سوی 
کمیته بین المللی المپیک )IOC( به رســمیت 
شناخته می شــود و به عنوان دومین رویداد بزرگ 
چند ورزشــی پس از بازی هــای المپیک توصیف 
می شود. یکی از رقابت هایی که طرفداران زیادی را به 
سالن ها می کشد، مسابقات والیبال است. مسابقات 
والیبال مردان آسیایی امسال )202۳( هفدهمین 
حضور خود در این رویــداد مهم قاره کهن را تجربه 
می کند . تیم ملی والیبال ایران نیز یازدهمین حضور 
خود را در این رقابت ها تجربــه خواهد کرد. مردان 
والیبال ایران در 10 دوره قبلی، دو مدال طلا )2014 
و 2018(، سه عنوان نایب قهرمانی )1958، 2002 
و 2010( و یک مقام سومی )1966( کسب کردند. 
بنابراین تیم ملی والیبال ایران تا کنون 6 بار در این 
رویداد بزرگ ورزشی روی سکو رفته  است. شاگردان 
بهروز عطایی، ســرمربی تیم ملی والیبال ایران، در 
یازدهمین حضور خود در بازی های آسیایی به دنبال 
کسب سومین عنوان قهرمانی متوالی خود در این 
رقابت ها هستند. کاری که با حضور چین میزبان، 
آسان به نظر نمی رســد. این مسابقات در رنکینگ 
فدراسیون جهانی تاثیری ندارد، اما مدال طلای آن 
برای ایران اهمیت زیادی دارد و محمدرضا داورزنی 
رییس فدراسیون والیبال هم تاکید کرده که تیم ملی 
تنها به مدال طلا فکر می کند. البته اگر تیم عطایی 
روی سکوی قهرمانی هم قرار بگیرد، خاطرات تلخ 
لیگ ملت ها و قهرمانی آســیا فراموش نمی شود. 
عطایی و تیمش هم اکنون در چین به سر می برند و 
تمرینات شان را هم آغاز کرده اند. شاید رسیدن به 
طلای المپیک آســیایی، بتواند انگیزه آنها را برای 
موفقیت در انتخابی المپیک که بعد از این بازی ها 

برگزار می شود، زیاد کند. 

ورزش بانوان

منهای فوتبال

آدرنالین

به جز جریمه سنگین و باورنکردنی 
40 میلیاردی و البته کسر چهار 
امتیاز، سپاهان باید قرارداد 6 

بازیکنش را اصلاح کند. در غیر 
این صورت این نفرات اجازه بازی 
برای تیم را نخواهند داشت. البته 
باشگاه سپاهان به هیچ وجه این 

رای را نپذیرفته و آن را کار »مافیا« 
دانسته است

کسی که اولین بار تصمیم گرفت اســم امید را روی تیم ملی زیر 2۳ سال ایران بگذارد، 
بزرگ ترین ظلم را در حق فوتبال کشور کرد! چراکه این تیم برای چند دهه، مظهر ناامیدی 
مطلق در فوتبال ایران بوده است. این بار امیدها حتی در همان مقدماتی جام ملت ها شکست 
خوردند و نتوانستند خودشــان را در جمع 16 تیم برتر رقابت ها قرار بدهند. یعنی مالزی و 
تاجیکستان هم به آن مرحله رسیدند اما فوتبال ایران با این همه ستاره، زور انجام دادن چنین 

کاری را نداشت!
این یک تصادف نیست: اینکه نیم قرن است نتوانسته ایم به المپیک راه پیدا کنیم، به هیچ 
وجه تصادفی به نظر نمی رسد. مجموعه ای از تصمیم ها و انتخاب های بد و البته ناهماهنگی 
همیشگی بین فدراسیون فوتبال و کمیته المپیک، کار دست امیدها داده است. ما در این فوتبال، 
نسل های درخشانی داشتیم که همگی در جام جهانی درخشیدند یا در فوتبال اروپا نامی برای 
خودشان دست و پا کردند اما همین نسل هم در رده امید، حضور ناامیدکننده ای داشته و هرگز 

راهش به طرف المپیک هموار نشده است.
زمان از دست رفته: تمدید نکردن قرارداد مهدوی کیا یکی از اولین اقدامات مهدی تاج 
در بازگشت به فدراسیون فوتبال در شهریورماه سال گذشته بود. چقدر همه رسانه ها گفتند 
و نوشتند که سرمربی امیدها باید زودتر معرفی شود اما فدراسیون دست روی دست گذاشت 
و همین اواخر، بالاخره سرمربی جدید را معرفی کرد. فدراسیون به راحت ترین شکل ممکن، 

زمان را به باد داد و این تیم اصلا فرصت لازم برای هماهنگی را به دست نیاورد.
شانس آوردیم که دیر حذف شدیم!: تیم ملی امید ممکن بود حتی با فاجعه بزرگ تری 
هم روبه رو شود. اگر در همان بازی اول، ناظر ای.اف.سی درباره استفاده از دو بازیکن دو اخطاره 
به تیم ملی هشدار نمی داد، ایران سه بر صفر بازنده اعلام می شد و خیلی زودتر از این ها به خانه 
برمی گشت! یعنی همین امیدوار ماندن تا روز آخر دور گروهی نیز با خوش شانسی محض برای 
فوتبال ایران رقم خورد. چراکه سرمربی و سرپرست، اصلا توجهی به اتفاقات تیم نداشتند و 

انگار حواس شان جای دیگری بود. 
انتخابی که درست نبود: گزینه هایی مثل افشین قطبی برای هدایت تیم ملی امید ایران 
مطرح شده بودند و فدراسیون حتی به توافق نهایی با نویدکیا دست پیدا کرد اما نفوذ سرمربی 
تیم ملی، این وضعیت را تغییر داد و عنایتی به عنوان سرمربی تیم روی نیمکت نشست. کسی 
که در لیگ برتر، سرمربی تیم هایی مثل سیاه جامگان یا هوادار بوده و هرگز در یک باشگاه بزرگ 
کار نکرده است. عنایتی انتخابی در قواره های تیم نبود. او نه به لحاظ فنی کمکی به این تیم کرد 
و نه کنترلی روی بازیکنانش داشت. رضا در کنار زمین، بیشتر یک تماشاگر بود و در نهایت هم 

یک شکست دردناک را به کارنامه اش اضافه کرد.
از چه می ترسیدیم؟: نمایش تیم ملی امید ایران روبه روی ازبکستان، به معنی واقعی 
کلمه افتضاح بود. تیم ملی در این بازی هیچ حرفی برای گفتن نداشت و با ترس بسیار زیادی 
فوتبال بازی کرد. اینکه یک نسل از ستاره های فوتبال ایران که چند نفرشان لژیونر هستند و 
بقیه بازیکن فیکس باشگاه شان به شمار می روند این چنین ترسو بازی می کنند، برای آینده 

فوتبال ایران نگران کننده خواهد بود. 
شب بخیر آقای سرپرست: تیم ملی ایران درنهایت به خاطر دریافت اخطارهای بیشتر 
نسبت به مالزی، از رقابت ها حذف شد. آیا این توضیح از قبل به ملی پوش ها داده شده بود که 
ممکن است سرنوشت صعود در گرو اخطارها باشد؟ قطعا نه! چراکه حتی سرپرست تیم هم 
در اعتراض به داور از کنار زمین اخطار گرفت. یعنی کسی که خودش باید مانع اخطار گرفتن 

بازیکن ها می شد، مشغول دریافت کارت زرد از داور بود. 

نیم قرن شکست، برای تیمی که المپیکی نمی شود

مظهر ناامیدی!

اتفاق روز

این بی سابقه ترین رای انضباطی تاریخ است

توفان علیه سپاهان!

محسن حمیدی-  شهردار اسلامشهر

آگهی تجدید مناقصه عمومی
 یک مرحله ای

شهرداری اسلامشهر در نظر دارد به استناد بودجه سال 1۴۰۲  مصوب شورای محترم اسلامی شهر، 
نسبت به  واگذاری پروژه های ذیل  از طریق برگزاری تجدید مناقصه عمومی اقدام نماید. بدینوسیله از 
شرکت های پیمانکاری واجد شرایط  دعوت می گردد جهت دریافت اسناد تجدید مناقصه از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس: www.setadiran.ir اقدام و جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره ۰۲1۵۶۳۶۳۰9۰ تماس حاصل نمایند.
مشخصات موضوع تجدید مناقصه عمومی:

مبلغ سپرده شرکت در تجدید مبلغ اعتبار )ریال(صلاحیتردیف بودجهموضوع تجدید مناقصه عمومیردیف
مناقصه عمومی )ریال(

پروژه احداث ساختمان سازمان 1
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی – فاز دو

100/000/000/0005/000/000/000رتبه 5 ابنیه5030222

پروژه جابجایی تاسیسات معابر 2
سطح شهر

حداقل رتبه شرکت توزیع 4020210
نیروی استان تهران

50/000/000/0002/500/000/000

پروژه ترمیم و مرمت آسفالت ناشی از 3
توسعه فاضلاب شهری منطقه دو

40/000/000/0002/000/000/000رتبه 5 راه4020106

پروژه ترمیم و لکه گیری دستی 4
آسفالت معابر منطقه شش

40/000/000/0002/000/000/000رتبه 5 راه4020114

20/000/000/0001/000/000/000رتبه 5 راه4020117پروژه درزگیری آسفالت سطح شهر5

به پیشنهادات مشروط، مخدوش، فاقد سپرده و پیشنهاداتی که پس از مهلت اعلام شده ارائه شوند ترتیب 
اثر داده نخواهد شد

برندگان اول و دوم تجدید مناقصه عمومی هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها به ترتیب به 
نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

 بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری تجدید مناقصه ، الکترونیکی و از طریق سامانه تدارکات دولت
می باشد.

سایر شرایط در اسناد تجدید مزایده عمومی درج گردیده است.
چاپ اول: 1۴۰۲/۶/18  چاپ دوم:  1۴۰۲/۶/۲۶

 نوبت دوم

 آریا طاري
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